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“. Managing Dir_ectb,r of the-LCC that called and-asked them-to, 'tmu.ﬁnritﬁp}élﬁi:ghjtﬁ?-ﬁfﬂ The
: péaceful:protesters started banging the jga_’gge,',-a‘_.s;lgﬁ;ig‘-it_h.’ém‘“a-tﬁ"-tf]‘r'ﬁ‘ 6n the light, As'at"
. that point, it was a]rea'dyfye‘;yggay‘k@i;gdathé’-“éqldi'érs"\’mérefshbqting‘ everywhere. &
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5Th& witness said that while trying to put down her head and stay low, she was looking" |
-, atound for anybody that she may know around the tent area. That immediately, she .
“heard some guys shouting and scréaming 'saying that “they have killéd her”. ‘That -

:sh:e_,fu'med ‘and noticed a lady had been shot. People started going there'and somie -

| 7 boys took off'fﬂ:heir-s‘hins, and tried to-see Wher_e‘-she' was s‘hot."'S'he‘-vqas_'gblééding"- .
- pipfusely and the witness noticed that 'she was bleeding from the left side of her™ -

ofiach:; The boys tried to-Use their:shirts to-suppress the blood but.she ‘was riot
ing: She:stated:that she picked up her‘phone and: called-the ambulances that -
astially :brought to.the. protest ground: Shie+also called thoseshe knew are
v pdogtors who:usyallycofme tothe protest-groun d-and theyall. said they-were sending -
-;{,ajmibipla;n@és;ﬁh‘g stated that she immediately went.back to the:lady-and saw the-guys - .
' carryingsheistonwhiers the soldiérs were standirig at the gate'of the; LCCoffice. They. .
- - weremotishooting at the LCC office beécause the tent was in front. of the. LCC.Office. -
'lj;)eywereﬂfamng“’the Protestefs.a nd: shooting directly-at them: Ariother -pe.rs_o.h ‘was -
hitand:th girl i_n‘__v_fr_c:i_r‘:t'_t'!tif ‘th'é‘;sb,l.digrs;'-é_éfyiﬂ@*thatrlth'éy"-
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She ;sjcatedftﬁ at two of the soldiers faced the Protesters: Oné: pointed the gun-at them
Wﬁi-[gtth]ieg\;gther’.s gun was:facing the gro und; That she. kneltheside-th e-one-thathad
his.gun:low and started Jbegging him and telling him to allowr them take the people”
torthe hospital:As they-were talkin g, shepiticedionie-of the fbularicés_cominguin.
When:they were drying-to take the girlyshe'saw:one of-the: sol diers talking to.people
indkie;ambulance andith g;@éxt--fgh_ing;she_ saw was that theambulance turn&d:and was ;

_ leayviy g;.v;-Whilg_-lggying Fa nqghé,_r;ém,bulafnce".wm ch wasthe second am Bulahce was also

- *.cémingin, ]j.hg?;_i;qgh in the firstambulance stopﬁp_,ec_[- hlm‘c‘lﬂidjspolslrewﬁhhl ph and they

both turned.and left: That.was what got everyone angry. She said thatshe got really
. angry-and was asking why they sent them back. L

[ SN ]

She:neticed' that immediately, the- soldier whose gun was pointed to the ground
raised his:hand and fightened his fist;she did not know what that meant but he turned .
from Protesters:: She said, while she was:shouting and asking them:to help take the
people:to the hospital; 'onie of the soldiers looked at her and cocked his gin and a |
live bullet fell. She stated that she picked Up the bullet. She could see the bullet-from
the light:that was coming from Access Bank. There was no light, the only light they
had was-‘ffomithe bank behind them. .- SRR P : o

She stated that the soldier was pointing the gun at her s6 some of the “guys” there
carried her and lockéd her in a car: Shé stated that she was banging the car and telling
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@mata sald he had children also and advised them to Jeave the Toll:Gate: ‘and never
come back..She stated that she- Clld not really&payr@hlm smuch attention. because she
was still with. the lady. She: alsoy statedithat:she noticed a-man-on the floor, he was
very: old,she had come to- meet Protesters’ earller on the stage and told them that he

* cameifor the peaceful- protest and that he came from lkorodu: That the old man told:
*the, Protesters he wanted to go. home that day. and does not want to stay in the tent.
- He. asked Protesters fo assist him.so.he could go back home $0 they told. him to wait
_before the chaos happened. She stated that she later saw the man on the. ﬂoor and

hewasalreadyshot L SR RN -.i;

. She stated further that whlle was holdlng the lady that was shot Protestelrs were trying’
torsedif they-could get.a phoneto call.anybody: but there were'so many phones on:
" the floor that no- onie was paying attention 10 because’they-did not know which &

which:. She: stated that.she:noticed- that most of the-phones-on: the floor hadtheir

| "torch Jights=oni :ahds no.-one:! was~|aymg *claim to them;-shé thens heard asfguyts

screaming;:he wasishot'in the hand: soeveryone swas‘told torturn. off thelr flash and:
putdown thelr phones g er D g U S
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The withess stated thatshe’ netlced that BrrgadlenGeneral Omata recelved aphdhe’
call and left and immediately he left, it was as if the shooting started jall-over again

because ‘when He:was around; it réduced. She had toletigo-of the: girl-holdingrher”-

hand +She; saw’people-carryingsinjured. peeple sand. people that’ were o’ longer
moving towards the side of the: Army:=Shesawdifferent: people and they were putting:
somezof therm-on the:stage truck:The guy whose intestines.came out was: also carried
 tocthe-stage truck: Sheithen: JJeft the: girl she was holdirgiand: cmwled_to_the@ther

* sides :While she was: there;she;sat: down there for:a while.and: was feehng bad that -

there:whs hiothing she could dodotelp: $0 sheicrawled o thé LCE area The withess'

_noted that therewas a- “quy®putting on- whitd’and blue jean;: *he was not fmoving and
thersoldiersiftedhim like'a-piece of-rag 'ahd thtew hirh into the van® When ‘they put-

hird i the van;ishéindticed otherlegs- sticking-out:of: the van:but she doesnot tell
how:many people were there: Oneofithe’ seldlers was pushlng the legs of the person
in white and blue jeans mslde the rnrlltary van: T : IR
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When: the witriess got e} the LCC 5|de, she asked the "guys where the guy and the
 girl'that. were put in front of the soldiers wereiand they responded that the soldiers
had-taker them and they said they (Soldiers) were gding t6 treat thern. She said she
got angry because how wotild theyallow ‘those who caméa there to shoot to take them

away: While they were talking, she hoticed some of the peaceful Protestérs had been

able to drag tie LCC gate open'so- people had been: able toenter the LCC as a form
 of shield. ‘She saw about three people’ she kriew and they carried her into LCC: She
saw:people in front of the stage truck that they needed to help but they told her that

they will do it in the morning.
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She stated that about 30-40 mtnutes later they were at LCC and everyone was trying
to help those that were injured, when she saw tear gas coming:from the Oriental hotel
~ areasInitially, she said she did not 'I:hll'lk muchiof it: She thought it was the fire at the

Toll: Gate-which startediwhen-the Army. was: around. Their vahs were there. It was -
when:§hiedooked that she discovered it was tear gas: A friend then came to her and’
said that they had to leave because the Policemen were there and that the only way -
out for. them was through the water. -The friend also informed her- that there are
Policemen at the Lekki area and the Oriental Hotel area. Everyone was trylng to pack
_ uptheir things to see how they can leave. The “guy” told her that one of the voluntary
organizers had been looking for her thatthe the. DSS was coming for them because -
‘they are the terrorists in Lagos. The “guy” then said that now that the flre at the toll -

gateshad increased, ‘they will seé reasons to: kill people and so protesters started - _' -k
ruANIng - towards the waters:de Someone said he. had a canoe and two'["guys said ' ¢

| they!could paddle T T R AR
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She: stated that they were waiting for another paddle when-they. saw a man puttmg 0l
ot a white outfit standlng with some Policemen;:shot. the “guy” in front of them. She: "
stated further that the two peop!e she saw wore SARS jackets and the ones at the'.
backwere in aRolice van. He:shot him ‘pointblank without an altercatlop -There was”

also.a Police van with Maroko Divisioh.written onit. The pélicemen started: shootlng

inte the water at the people who.were already in the’ ¢anoe.*She noted that when
they were running, the people at the: shanties aid that the man.in whitethat shot the -
guy pointblank; is the: DPO. of Maroko. Everybody scattered -and stated running

Lt

. helter-skelter. Suddenly; thé witness noticed she was pulled into acar and dtscovered

theywere three: ofherfrlends e LT J

I —
I

The Wltness and her frlends |e1’t and ‘werit to. Lekkl Phase 1 They moved down to
Lekki Scherne 1, where they saw” hoodlumis-were looting, they apprehended 14 of
them.who were: handéd overtothe Police but the pohce said they: \Al.fere not'their -
problem: Theyleft ther-with the.items. theyhavé stolen: At Lekki Phase 1, they. saw’
a-whole lot. of people around. They caught’ hoodlums looting-but some of them
escaped Theywere 14 in number and they: said “na them say make we  come”. They
 stoledifferent things ranging from clothes to television. She stated that they put them
infront ‘of their car and:some of the protesters living around Lekki Phase T said. they .
were going to stay there with them till the iiext morning. Thereis a hotel and a church,
" they told Protesters from'the Lekki Toll Gate that they- could sleep there so the Test
“of them stayed there. The withess noted that the next morning when she came out, .
shenoticed they had taken the looters to the Station But the Police said it was not -
their business. Meanwhile the Police were goifig about that same morning-arresting -
~ peaceful protesters. One of the, Policemen told the witriess that they had been given
' the Orders to shoot at sight.and told her to go and hide wherever she. could. One of
the Protesters that took the’ 1ooters to the Station also told the witness that he

'
AN

.
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* witness that they brought in many people from different.hospitalsiand:her register
got filled up. That it-got to a point, she. stoppediwriting -names and. they treated all -
- ~ENDSARS, protesters for, free butwhen witness was at the hospital, one: of the victims
. shc;y\ggd,-jg/,e:j:th_e-:drug prescriptionhe was to.take but he could not take them because -,

" he-has not-paid so witness and her friends gathered money for him to pay for the
drugs... She said all the injured said the same thing and they.were told that three of .

them V\_.th. were-still sleeping.still had the bullets in their bodies because they were
situated in.dangerous positions. o o T R

|

i

Qh,é, of:the -ihj-.uye,d had a sis.te.r,whd__is a P_c';.l"iée.:Ofﬁcér.'and they were a:b_lé‘.to' get her .

contact; called.her.and explained-the situation. She noted that the lady officer was
crying-and-said: even.dn. her office, they wefe asked hot :to tal k;‘a-bfout theLekki

T

| incidence, but her own brother had ndw.bécé-m'e-a_viétfm-=. ‘-.Sh.e;.a’l'é{ds*_tlé‘jféd that some

ofithe victims did not have:any means of identification on them; that a'nurse told her’ -

thatone.of the victims there was called Unknown Micha_,i_-:;l. Hegota bullét in his heéad

r

c_losé 10 his;brain but they sai

see everyone to find out what they need-and they étaﬁtéd'..putfing;fu‘nBs_-itogetheF-to .
' E.em__sur,eg;théir saféty. Witness; said that after:someé days; when'they . went back;: they:

* were told that Unknown Michiaél had diedOne of the nurdes said Unkriown Michael's

parents came becauise the protest organizers put out victims'pictures opsocial media

1o see:if;people:who knows them could recognize:ther.: He d ieduthe day after his

family’s visit:{She -stated- that shié- asked- the nurse-for the riumber of Unknown

Michael's;mum.and sister but the nurse:she said shé ¢ould not'give her the numbers.

L

d he will get,'rbettér;-jSHé‘--.-’s't'ated fu‘rt_hér-;,t‘fwat--thére were.
~ about six of the victims-that got bullets in the head: The witness said they- tried to

~ When the witness eve’ntually‘sp'oké_ tothe :d‘eceas'ed's‘.{sisten, she told her.that they N
neglected him; that he had, injuriés-on-his:back and they were not .t_ui‘rning him. She . -

furthetconfi rmed.that many of the yi:ctims'--we:r_e neglected-there. Shélasked for alist’
of people that died-and a doctor she met when she was trying to have:a meeting with

the DED** told her that.she should send.a mail-to LASUTH. She told the Doctor that'

she knows Gabriel-and had béen the-one coming here 0 take care of him..He then

told-her that since she kneW'@abriel:,rhe is one of those that died at LASUTH. She

then told him.that they were theé voluntary organizers at the -'pr'o'tesfand weére just

tryingtoput evidence together. She stated that the Do‘étbr-respondeél that he would' -

haveloved to help but they had been instructed not to talk about the incidenit, except
16 family members and even at that, theré-was a long, procedure. o I
‘Mr. Olumide-Fusika, $AN at this point, applied for a subpoena or Witness Summons
on Mr. K. F. Gbajumo, Director, 'Hospital Administration & HR, LASUTH concerning
an Internal Memo dated 30" October, 2020. Panel granted the application thereafter

and adjoumned proceedings in the Evidence of Miss-Serah 1brahim.
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informed the Panel that the name of the person who sent .th'e_..__.r:h'e_s_sag'.é’»to;..the group
was Ibrahim Mustapha, Director,. Clinical Services:and Fraining/Chairman Medical
Advisory Committee through_ the phone number 08035060250. She confirmed that

the ‘messagg__indic;ated--that-the-in'fdrmation about dead people should not be given :

GUt: o

She wenlt_lon to state that a_n"Army Officer named Frai'nl‘l< Qniata-who_vffés dressed in
- military khaki addressed the protesters at the protest ground. He encouraged them

to leave and told them that he wouldask the soldiers to stop_éhootingi. She went on
to confirmn that they were able to'identify. the people who died as well as the hospitals

 they were taken to. She informed ihe Panel that some of the hospitals the victims

were taken to are: MRS Bonny Camp, Yaba Isolation Center, Géneral Hospital, Odan,

" Lagos lsland, Vedic Lifecare Hopsital, Lekki, NationlaI—Qrtbope’c’iic' Hqu_ifél.;j lgb'o_bi,'

Reddington Hospital, VI, Reddington - Hospital; Lekki, Lagos-University Teaching

Hospital {LUTH); Ikeja' General Hospital, Lagos State: Uhiversity Teaching Hospital
(L&S,UTH),‘-Grandvil!e,Irauma.ﬁ-Ce'nt_e‘r,- Lagos Hospital, Lagos Island,: Avon Medical
Practice. Clinic, Lekki, St. [\,chho[qs___\Hospit&,;:Lagqs;‘__lglafn_c:l, Britannia Hospital, Lekki,
" First City. Diagnosis Limited, Lekki, Budo Specialist. Hospital, - Lekki, St: ‘Edward
Spgciqlis:c Haospital and Cardiac Center, Lekki; Lagos Executive, Cardiovascular Clinic, .
Lekki, Olive. ,M_qIti{_gp_ecig_ligt_{:Hogpi_-_t_al_,-'-Pr_eSton Hospital;-Lekki and Lagoon, Hospital,

At this. point; Mr.:Owonikoko objected to the witness.reading out the names of the -

hospj.:tal.-a.s_ the:list was not-before the panel: Mr. .O_Iumidé—Fusika however noted that’

the . witness was::only.- refreshing .her. memory and _then urged lthe Panel to, .
- discountenance the. objection. The Panel, .overruling the objection |held that the h
witness.was.allowed. to_continue her,evidence.with; the use of notesito refresh her

fmemory,.on the,_prerise, that she had _earier. testified. that..she r-r{made' notes’ of -

information she received from medical institutions and also because the Panel was a
fact-finding one with flexible rules of proceedings: -+ e s

Whe_n.asked."co_f.egplain"and demonstrate how to ve}ify the -gen'uineﬁeés of images
~ and videos obtained from social media-which she intended to show to the Panel, the:
" witness explained that when a video is made or an ‘event occurs in ani_other country,
the information can be verified by simply uploading the.pictu_r_e_lor video into. Google
Drive which then extracts the date, time, device, and location where the specific
media was taken. At this time, the witness was asked to, and she went ahead to

demonstrate the process with the image of the blood-stained Nigerian flag which the
Nigerian Army had alleged was extracted from a film. |

At this point, a series of photographs and videos named ‘the A-::'m:y: was never
attacked’, "chaotic and bloody’ were played with the witness speaking to them as
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" woman. Due to the language spoken by the m'other;,-én-.lnterpfefcg,r-;f:-'Ajé”ke Menja

Samuel was sworn on the Holy Bible to interpret fromlbibic to English language. -
The interpreter explaified that the evidence of the woman in the video as understood
byhim was as follows: L L . - -

Her name. is Ndifreke. Sunday Ibanga whose child was Victor Sunddy lbanga. She
suffered to raise the childrentill they became adults, since their father's-demise. The.
deceased victim ahdjhis siblings left for Lagos. On_‘thé-20.'h-'c_:f October, 2020 someone
called her phorie ‘and asked. her t6-call: one. Nkpo-lkanna. The woman.added that

- when she called the said Nkpo lkanna but the phone was _,h_otargé_spoméied-to-,whe,n it

rang, she called hef son’s friend who also resided in.Lagos. His .frieﬁd informed her -
that her sonhad Been'shotand killed and that his corpse was yet to.be found or seén.

_ The mother.indicated that the deceased left:four (4) siblings, a h'na'le'\}'v-hc) also rés‘idk_é.d

in Lagos and three (3) females behind. She ‘had.been looking for-her-son's corpse
since his.demise, As a result; she has had to unidertake differentjobs -.;I.to as_uppo rt her

SE R

search for him. She noted that:she had spe_ht a;[ot,of-.mbn,ey;-sin_c_luding morniey.meant

| “for-her and-her.other children’s feeding in the search for the corpse of her son: She-

noted that although;the Government said no one died on.the 20%of October, 2020
she was.yet t6 githerfind her ;son alive or hig'corpse.She 'dlemanded-_‘jcha‘é his corpse -
b’fe provided in order:for-her to. give him a befitting: burial.-She- also requested-for -
fihancial help as the alleged deceased was the breadwinner of their family. He was

responsible. for, their feeding as.well as his_sibling’s education;, She: was .in tears

because she:could not find her son and thete was nobody to help her;". . L

Subgequerﬁ; to the above EOQnsel':_ré,ﬁueétéd tha-t-_t-h.e..-r video, :taggedF;FQI;fBQ?&M P4
which: was.of a Muslifiwoman who‘gllaggdly buried her son be played. The narrative

of the video was. as follows: “If the children of the governmeént were ':irﬁll':t_h".ls-mas‘saqre', .

" how, will they:have felt. When | got there, there were $0 many -'dead‘bodie_s -th'e,_re._ |

- only-carried mine. lwas able to iden fify my-son with the cloth he wore: ltwas the cloth -

he wore in the ,_p_i'g'_;ur,e the person who came to inform me snapped -ti?_at' was used to
identify him. Someone asked her what time she saw the body-and she said she.thinks
it was a-rognd._-m_idn_ighfc/early_hou_ré_of the morning but was not sure because she was

" not herself. She was asked what time he' was buried and she said very early in the
. morming. She said she can show the interviewers where they buried him.” The video. |

ended with tiie woman holding a picture of her son at the Toll Gate.

The witness went ah_ead'tq_ note that the woman's son had been one of the volunteer
security personnel at the Toll Gate-and that his body-had been taken to a shanty .
alongside another because he was known, shortly before the Police arrived: and. -

 started shooting. At this point, Further Hearing was adjourned to 15* May, 2021.
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‘The next video tagged G NRQOA_.]’ 6,:was ’_chét of .a-Muslim w,oﬁnapnwhgvz,\nfa;sfc‘ryiﬁ‘g-and -
explaining how:her son had been killed at the protestiground;’and she was only able
toidentify his body by the cloth hehadbserwedring. The woman noted that it always

broke her .b,%?,!'ts.;,z,e,}ﬂ,%liyﬂt}i'mé she heard-thé Govemment say that nobody was Killed .on
_that day:She was.then later:seen-crying by his graveside. Next, she informed the’

‘Panel that video NOOS0352 was that of one Victor Sunday, also a protester in a pool
of his own blood with people trying to stop the bleeding. She added that his body

" was,still missing, Tha image. tagged IMG_0528 according to the witness was that of

one, feanyi; Nichplas,,_a‘.,k.a. AJ'who had: his intestines pour-out when he wasshotin’

the stomach.-She noted that:his body was still missing. She ‘also noted|that theyhad .
received the. repartiin respect-of his:name.from a-man who claimed that hisibrother.

ygé;;,-;rrg.issiJJgiaJ.th_o.u gh they didinot know, if it was.the same persort be_ir?g_ refetredto..
Shejstated thatIMG_ 7102 was that-ofione Kolade Salami, a residerit of the:shanties:”

She:indicated:that QTAR 620,showing .a-body- on:th &, floor-was that of a;:man:who.
pretended to-bedead while the othérmary was: dead.She!said the;media tagged. -
FPBF9521, dated 24 October; 2020 showed a floating cofpse. The witriessiexplained

* that:some of the p rotesters:had jumped into .,-th"_e.'-;body.bf:_wfqten:’fo.a:.ssafe%'ty whilé'some”
of them had suffered gu nshoet:injuries::She.noted that she'personally-abahdaned the
y F .- : - LS TV o -;__;‘Iji:
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Thé witness informed the Panelthat IMG: 098 1wa

1 _ s that of & man :knﬁwh-;asﬁu_n_knd\}vn
Michael’ whose real name was:Adedungbe Gabriel Aygola: He was identified by his.
family-who.resided.in,Qye '$fcai;e;-_a‘_l.th:qy.gh;,.«-tb.e;de.c,e.ag,ed--;had:::b.ee.m::;bb's_e,d--..in--_La.go.s.-: -

~ GXPLB0O00- showed: one- Adedungbe ;Gabrjel. Ayoola being-treated |at; a-hospital;

unable; to talk. -She..notedthat the .nurse tinformed: them.that .he, died: from’

complications inthe progess of extracting the-bullet Jodged in his b.oc.!iy.-.- GUUQSTI0
was. a. photograph,showing the moment when:the: surgery on Adedu hgbe. Gabriel:

R PRt At UL

Ayoola a.k.a. Unknown.M ichaekwas.coneluded. -, ©svs s i

The witness testified fu rther that media-tagged EGEG E6668:was that of protesters at
o t_he._-p;r-.q‘,c,es_t_'g_,ro;a.gngls-‘shpuﬁ_ng “how many. people will the soldiers kil She.went on:

" to,state that some of the protesters were ordered by the soldiers to.carry. the injured.
people.into.one of the seven (7).vans which she were at the protest ground. Further, .
that _-.’_c'hge_..-.pn‘!y'. source of light at the protest ground were the blinking lights from the.
vans of the Army. IMG-0553 wasithat of the body of a victim who-had been shot in .

the neCk_. T" P UL I VPR S

xplaining.the reason for.the absence of bloodstains when Mr. Governor visited the
scene, the witn ess eﬁgplqine’d that in the morning, they had observed over twenty (20)
Policemen picking up bullets at the Toll Gate while the Protesters were trying 1o

locate peaceful protesters. The Policemen later instructed everyone there to move
away after which three (3) Lagos State trucks with brushes underneath came to clean
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She also confirmed that the two (2) flash drlves she tendered in. evrdence contamed

"a “compilation of videos and images which, she wasyrelying on in support of her
evidence. She stated that the compilation was done by different pedple and notjust
by her- alome Whenasked if she-took the time to count the number of videos and -~
images, she stated that they were put-in folders and ‘that they. were more than five'.
hundred (500).of them: She further confirmed that the two (2} flash drives which made .

. up Exhibit A were comprised of different folders with each having a caption and that

she watched all the videos. It took her less than twenty=four (24} hours t6 watch them -
aI[ She agreed that some of the Vldeos were repeated in dlﬁerent folders e
When asked |f she edated any of the \ndeos in the fo[ders before she completed her "
compllatlon‘r she explarned that she personally edited only the video taken by CNN, -

" although the full video was also'in.the folder. She further explained that the pictures
and-videos. that were . edited were taken from_ the. handlés of the!lagos State

'Government: whilevthe -names .and personal handles of - people « -who- preferred
anonymity, as well.as. those who reached ‘out to them to say that they had- -missing
relatives were. cropped out..Names in text méssages were ‘also cropped out. She-
noted that the Counsel would beé able to |dent|fy the.second category of videos and -

|rnages when he saw. them o : . g

4 .1 .- .. _;‘,

Referrmg to v:deo No 19 (Iabeled DE006161) Iocated in the second {2““) folder of .
the first (1% flash:drive captioned *Chaoticand bloody scenes at the. Lekkr Toll Gate™,
the Counsel asked the witness to confirm that the video which showed a'man wearing
white:and laying on the floor was 1-minute Adsec long. To this, she responded that
the particular.video was:itaken from five (5): -devices, ‘but that particular. one.being-- _,.c
referred to was 1m: 44s long: Although one of the five wdeos was taken by her, she. ;
could riot remember which |t was. . . : _ E :

__-1 - at

She conf rmed that the wdeo Iabeled DGKN'I703 (No 20 in the second folder) had
durat:on of thirty (30) seconds. With' respect to the media labeled CA7A853C {No. 10
in the same folder); the witness agreed that the inscription on the wdeo didnotshow =~
onthe two (2) other videos becausé it was taken with the Snapchat App by one Bola -
and that it was thirty-eight (38} seconds long. When asked if each folder would show

the-date it was modified when-clicked on, the viitness explained that every computer -
system-capturéd the data of any picture or video imputed into it at the’ partlcular time
and that it would also showed the date such media was modified if the video or image
was eithér cropped, rotated or even had its name changed. She further explained
that the particular video had been modified because it was played over and over
again at her Lawyer’s of'hce : e _

When the Counsel indicated that the modification date of the video in question did
not change despite playing it repeatedly, the witness informed the Panel that it was
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 billboatd than the Toll Gate, When asked shere the billboard was located;the witness

responded by s_tatirig that the said Prince was standinge:digect[yifb‘éhind"the billboard.
> She confirmed that she was not iplhysic_-a-_l'ly'mp"réséht--fai‘,the' Ikoyi Link.Bridge when the
" picture was taken. Shewasat'the Lekki Toll Gate from about 8am on 19* October !
| 2020;thdy hadissues with a man who came to steal pipes. She left the location at
4am on the 20" October and came back at 8am on the same day. She also-confirmed i
" that she-went back to hér house when she left the location. When asked if she left the !
‘_Io_i:étiph-fai any point between the 20th:and day 'b’r‘eak;p_f-the 21st of October, 2020 _ ,; )
respectively,-she indicated that-she left the toll.gate at-about-2amion the 21% of. - Y

October; 2020.when -P‘o]icemen"bega‘n shooting.- She: came back to the: Toll Gate -
 betiveen 10:1tam on the 21% of October, 2020, Although-the shoctings were no” . -
' longér-happening at this ti e, Policemen:were pﬁégent-atihje"Io_-éafcin'r-i . She went béck:
t6:thé scene because some peoplethad made videds stating that the shootings were .
' stﬁi-l:l'lgoifhg*Dn,':'an‘d:.requestin'g‘folf-'help at-about 7af i el e PSR ST

L
P

et R FE A SO S TP N S ¢ 1N

- She f;i'nfdpnied -the Panel that she wwitnessed -shooting between -2 and" 3amby’ :

" Policemien; which was about the same time’ she.waé leaving. She testified that she

' 'wa{;c;f;-i'nfdmne-dtbyﬁsqrh‘édné who was st ithe hospital that he was shot inthe morring. -
She‘noted thatsshe-pérsonally, as-wellas her vdice appéaréd in someofthe videds

: ah’dz;p‘ilc-tur\és'"-such‘:'asr-6ADDF8_;2DB'98'-E5-'¢1'@2-—13.9DE-‘-’51 605:8898_1?1]5‘1.6:-W!3ére‘7’--'she-fwa§' ~
tellingithe protesters 1o lower their vojces. -+ <3 7 #st w T Al e

- Dés‘i:rib'in“g'"?ch’é entrance gate into-the 1 ekki Service Centet; the withigss je%'c_a_\tfiijc:l-";‘th"a’c‘

. the:pathway hiad ‘grasses by its sidejwheére thetentwadkept. There was a sSpace-to” -

the left and then & wide space for parking cars while there Was a’ pedestrian door _

towards the right. To the end on the left was: & bigger gate for ¢ars tojcome in. The
bigger gaterhad a blue:chain in the middle whichmade it appeéiras.though it could"
opeti sideways-and at the-end and:dould also:slide: At this point;the informed the-

* Panil:thatithé Bigger gate was. a-sliding ‘gatéasopposéd to-on &:that opened”

sideways. The withess-Howeverinsisted that therewas a blue: chigifi T the middlé;
thusmaking it appear as though itcould beopened sideways; which was ‘also where :
oRéBaba’ sat. She indicated ‘that the instantvideo did-hot capture ary LCC staff on
thé right of the 20% of October, 2020. Shie 'also indicated that in thevideo which' she
claifrigd her voice featured in, the complaint was not'only for the locking of the gate
bt fortheslight as'well. She insisted that if the gaté-had been opened, théré would

 nothave beerr aneed for the. protesters to'shout ‘from outside. They would have
simply approached e staff. She corffirmed that the video did not mention anything
abot the gate and'that some of thé'prci‘testei's, including her gained entry into the’ |
Lekki toll gate service center where thiey ;met staff with one of them even eating.

- Whén- asked: if she was inside or outside the building when they met the staff, the -
witness explained that there were four (4) people in the Office wearing orange and
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explained that she noticed a camera at the fifth.(5%) tol from the left withtwo other

cam eras directly facing where the stage. truck:was. She alson oticed two.cameras at

nd

the. 4% and 6% toll were the ones thatwere:removed, Specifically, it was the two (2)

_ cameras facing the gr;ﬁ.,ggtes‘gens;:ﬁyat‘-wgre remaved. She however did not notice any -
.cameras, at, the Vigtoria sland -inward :Lekki tolls. She indicated that the soldiers -

approached from the Victoria lsland end of the road: They were also shooting at the  - :

‘protesters as they approached. . - _

Mlss I'_b_ra_him ,i'ndi,éa_.ted th at t_he_c_a,m__ér.as tha't_._wq'u_lci‘ , Have ca ptured the ;shoptin'gs she
. was referring were directly at the fence.of-the toll booth with another two (2)

undemeath.. These cameras, she alleged faced the Army directly and would have
 captured everything that allegedly transpired. When asked if those were the same

: c_am_e'r'a_s_'__‘s_}lje stated that she did not see, the witness explained that the cameras she

wgg‘_r,gfgr,gip_g;ggwgrg u pdérgne,atl‘_i-_th;e,;;t_oll_ and round-iri shape.:lt was the. pointy ones -

allegedly-facing, the-protesters that were removed. She insisted that the two-others
which would have, captured.the Army atLEC werethe ones standing,including four
others.

otz [ R T \~-| -3‘." a T 1
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Mr, Seriki requested that IMG-7102 from the first flash drive be p:
if:she, was ,awgrg-_-that«(}N_N.rg—:-p_orter-.s.We:,re._'not.prqSen?_c_.-a"t-the-‘sl'_ékki_:tolll gate on the

mghtofthe 20 of. Ocﬁg;ber,:.ZOZO-, the:witness informed the Panel '_:chaf‘t'-hgé CNN-
investigation.was done using -_GQ,OQI..e,.m_efqadﬁia:‘and:fghat'-th.iSffa"Ct-'_‘wés mentioned:in'
. the.said report. She insisted however, that the full- report by the CNN was part of the .

evidence. When. the exam inefgé_requ._.e;sted that IMG_712MP4 be played, the withess

aS-S,QI:"!';_e‘d_ that. CNN only used reports. obtained from ’direct protesters 'fa'\'miiy'",ana-'
qugle.___gl_]q also insisted that the picture was downloaded from Google metadata..

Ifc_..wgséhé_:p testimony th ‘_atjthe.rwe'wer;e-ng organizers of:#EhdSARS" protest: Sh e-however -
. confirmed that there were two (2)-drone rec__:c__Jrin_gs_-;byié'peac-;eful-'proteg_ters,=' but'they. -

Earich s

_ h‘_é_d'.fgg; cé‘l-'l;.,béck .thél,g!__rc_j:;_h esin order fo,_r-ithem.,tq-noi,gej:’ shpt. She agree;'d that a:drone”
could. be-remotely. controlled and:th at-the drone was allegédly-used whén'the.

shootings started. until they were called Il:ga:ck..by, the, person when the shootings got

lnter]se' Sit -,!.'“ T - A
She confirmed that different drones had different altitude limits: The one used by the
| protester-was the videography. drone. While. she knew the owher of the drone, she

did not know its_height limit because it-did, not belong to her. The owrer was -

physically present at the toll gate on the 20M.of October, 2020 at thé beginning of
the shooting but she couldn’t tell if he |later moved to a safer place when the shooting
got intense ' T : - .

. : ) B ) . .
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at the bridge.at Oriental Hotel. She also insisted that the.enti re footage was -

aye’d| Whﬁe‘n asked







ity e T

directly under the ToII Gate. -

: she WS,

restated that she was.facing the camera directly. She went.on. to"'id’ehtifi! the images

~as that tagged IMG 2449, When Mr OIumtde-Fus:ka asked iher whatrdlrectlon 3 car

A=y

‘:she responde stated to W|t "It rs dlrectly in front of where the Protesters were
'_f--gathered If, the carl 5 £Oming, from Lekki, this camera can see it.”, When asked again

what side of the expressway, the partlcular camera was located, she stated that it was

1
I
LT ,-\ i z % aor ARy .]

Movmg on, the W|tness conf rmed that the cameratwhlch was shown in the Iast |mage

- was, about six (6) feet tall and a tall person could touch it. .She noted that the purpose

c“)‘-, ,_g_u,' d Camera was to get. recordmgs of events. She: alsoJ,conf;n'ned being.

irector, of the- LCC, gave his evidence: “When: asked Af
warg thi _‘Managlng Director.of the LCC- had testified 1 that sthe:camera
guestl n.was statlonery1 andhits purpose.was.to capture vehicle. plate numbers; the

3T A
W|tness noted 1hat she remembered that. durtng his. cross- examrnatron,n.\he MD alsg

SEREa e )

[

present when he Mahaging |

Tae

' mentroned that aIthough he dld not know, the exact number of:camerasithe: LCC had;
they | had one whlch faced the top When asked if she was unaware of the fact that the
partlcular camera as.-stationary shes responded by stating cthat; *the»\;managlr]g

dlrecgor of, th%fLCG dLsd notmentton that particulag camera: ot wasiher conteptlen that
it was.a dome camera. but itwas not: mentroned She; however conﬂrmed thatssheFWas
avare that.there was: a.,rotating. survelllance camera docated. at: the HAop=of .the

T

When,LMr Serrkl asked the W|tness n‘ the camera at the top of the mast and the .ones... -
at ground leyel were of the samedesrgn MISS Ibrahlm responded by. statlng thatthe:
camera at, the top pf the mast looked exact]y Ilke the ones;at the face Jevel, ingluding

the two (2) that were. removed as; they were whlte and _,_omtlng She: |then identified;

the |mage whlch captured her assertlon as, that Iabeled as-|IMG_0988: Further;;that

E the cameras were located in LCC's compound She lndlcated that the'fence between
the LCC compound and the _expressway. started w:th anet; then-a fence and ended.

s

t.again. §he a]so‘ lndtc ted:that she took the photograph OR. the second (2°)

appearance of the Managlng Drrector at the Panel sometlme in. November 2020.

4 i v

_The wrtness descnbed as an outrlght I|e, the clarm by the examiner, that the protesters ,.
vandalrzed about five (5) cars, after gaining access into the premises.of the LCC. When

asked |f she would be surprlsed 1o, learn- that those cameras were, installed because
of. the mcrdence of darnages of the. 20‘h of October 2020 the witness mformed the
Panel ‘that all the cameras taken had been at the LCC compound prior to the 20" of
Qctober, 2020. Jt was her evidence that all the images she displayed were taken two
(2) weeks after the Lekkr massagre; although the cameras were all at the Toll Gate
before the 20ﬂ1 of October 2020 . , . T
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-COIT unlcatlon mast at. the Toll Gate She aIso added that there:wer: "'other .cameras:
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the protesters drd was to cluster in the middle of the protest ground She rndlcated
that there were a lot.of people at the protest ground.andshé could not count them.

When the counsel asked which side.of the.express 'the camera which she snapped @
picture. of was placedshesresporided by stating that it was “Undemeath the 4* or-
5t foll.by:the right”, where the- protesters were gathered. It was her evidence that.
she witnessed the D.P.O. of Maroko Police Station shootlng at’ protesters. When

asked the.exact point the shooting occurred, she responded to wit: “The protesters -

were here.and shooting happened about 10 steps behind while | was standing by the
Lagoon side and:|:saw-them coming from the 2nd part of the toll; some were walking
while.the van came in from the 3 toll booth. The man in white also came in from the

rrght Aﬂer that shot @ car came in and | was: dragged msrde L l

| S
: She further testif ed that the shooting by the Police took- place at the Toll- Gate: She
asserted that.the Policemen walked straight down from the LCC: lawn area.. She,
admitted.that she did not know B.P.O. prior:to the day of the. 1ncrdent ‘She. stated
‘that from her observatlon, there were no hoodlurns at. the protest gr|ound between

the time the Army arrived and themomlng after ORISR S L SRR

','.3»._‘,' --‘,-‘-J,‘.-.\ . o . . R i

She. 'lef't ‘the protest "ground; ar’oumd . Zam ::Qr];_the ; 21—-.1 5‘ bfr«,'QC'.tQ'ber;i and -went: back .

between 10-11am on the same day. She reiterated that she did not see any hoodlum.
even; ag-at the time she came back in the moming.. - All she observed were,about -
twenty,(ZO) Policemen; When the video tagged GBIR997 2-was played and the,WItness
was:asked.if the point pomted to by the protester was by the expressway, the witness:,
stated thus . 2You Wlll walk straight: down from the. edge of the lawn. to behlnd where -

I e g e

¥
pt
i

e

Iawn She went on: to state that there was no way to ldentlfy all the protesters
However from what the gentlemanin the.video said, he was a peaceful' protester.and
had ng:wgapon; It was:her.position thatshe, would take hiswords for. it:She asserted

that the.man:in the:video, was not: smoklng Indian. hemp. Rather, he*was. holdmg a.

cigarette: She; also lndrcated that she knew the person who.: shot the wdeo

LA

e

1 AT :-‘ LRI

When the Counsel asked her to conﬁrm that the man in. the \(ldeo never sard anythlng
abéut anyone being shot at the Lagoon front by the D.P.O. of Maroko Police Station,
she responded that she was not everywhere In-any case, she. rnslsted that the man
only stated-what Ke saw from his standpoint. When asked to describe the structures
between the Lekki Toll Gate where the protesters were gathered and the lagoon, the
_ witness listed a net and a small grassy lawn, shanties. at the other end and a small
pathway for higher vehicles such as trailers. She went on to conﬂrm that the road was
a straight one which passed the front of the Oriental Hotel; and although she knew
that the mesh wire fence ran through the entire stretch from Lekki Phase 1 to Oriental
Hotel, she did not know how far/long it was. Miss Ibrahim noted that the fence was
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was the only place where she participated, she explained that she was firstat thé Link
Bridge but they subsequently moved to the Lekki toll. gate:si'the 8™ or 9* of October,
2020. She went on to confirm that-barribé“d’e‘é‘Weré erected.on both sides of the Toll
Gate‘..to,prd_tectéthegp'@*téstéffs“r"Mf. Oworiikoko, SAN then sought an adjournment
whiéh was granted. Matter was consequently adjourned to the 10% of July, 2021, -~

At. the- resumed Hearing, the. witness listed investigations into the killings of
 protesters; the presence of soldiers.and who ordered them, why the fights went off,
removal of cameras, cameras whose footages were not given, whereabouts. of the’

' corpses.of those who died and justice-in general, as the complaints in respect of the

incident at the Lekki Toll Gate that she wanted the Panel to Jook"inta@. Additionally, -
she wants.the.Panel to assist in ensuring that such an incident never dlccurred again - -

while urging thatthe scene of the incident be transformed to a meémorial ground.. .
.I"_r"_f_‘_‘.l,__--,-.\_:.‘_-:;j_‘ B T T A sltE P - o T B
'Shﬁé{ihfo,rméd the Panel that the protest at Lekki started onthe 9% -_'cif'.-Qctober;-.ﬁQOZO,
* fully That; which took: place on the 8% of iQ_c-tobér,_ZOZO was sim'p_ly:fa ‘movement’ .
" from the lkoyi Link Bridge to the Toll Gate. According 1o the:witness, tihe erection of
barricades at the Toll Gate was' not aufh.or'l_zed by anyone specifically, it was "a
collectivé decision of the protesters. She indicated that she was-awarelof the fact the
L'e.:'kki Toll Gate was owhed by/the Lekki an‘t;_fess_iOn‘ Company. for -thé--'=_Légos :State”
Govemment; She noted that the protesters spoke to the staff of the ICC and had a
conversation with.thém before erecting the ba rricades. She alleged th éjt; the staff:even
helped in érecting them. However, while she did not know. thegir na‘m!_es; of the staff; :
she could recognize them. When asked if thefe was an agreement with the LCC to
-~ take over the Toll Gate premises either for free or for a fee, the witness noted that
she was not aware. tha,tﬁ;pr,ofc,ﬁe.‘ste_r,s'-.r_eq_uir,ed -per__mi_ssi.on to .use gove 'ni'ri_enfc-_ owned .
roads. ‘The -protesters used plastic  barricades provided by-the :LCC staff. She
coﬁﬁrm_e’.d_'-‘___c,hat-__ the-.staff--WhOj_ .assisted thad:been the same ones captured in the .
footages. It was Fer testimony that the formation‘used to-erect the batricades was by

erectifig one around the lawn: which the.staff told them they could us’cf."forl_ the tent. - -

L

| The_.-w_itne.ss;we,nt ;oh-to'co,nfi_nn,'that the #EndSARS protesters had nq'leader_,sh_ip. in
response to the question, asking 'fc:h'e withess to mention some of the protesters who -
~_spoke t¢ the LCC staff for the use of their barricades, the witness stated that there
i wére different coordinators and she was not e_ﬁ&pec";ed to know them all. She informed
the Panel that she did not know that it-was a crime to take over a Government road
paid for by tax payers for a peaceful protest. She indicated that she did not know if
"there were lawyers in-their group of peaceful protesters who knew the implication of
erecting such barricades on a highway. She confirmed knowing one ‘Folarin Falana,
a.k.a. Falz as one of the protesters. She agreed with the examiner when he informed
her that ‘Falz’ was a qualified lawyer. When asked if the protesters sought guidance

from people with the knowledge of the law to find out if it was lawful to barricade the
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- fee ”We were only tryrng to protect ourselves and not playrng the role of law :
enforcement agency.” : T camamanh : : '
' IRefernng to. the orrgmal footage terfdérecl by the LCC, specrf' cally at the period of 8
: éﬁS{Spm the witness. confrrmed that at the 5:16pm time on the 20* of October, 2020 ;
both srdes of the h|ghway had been barr[caded by three (3) levels of barrrcades before ' l
_ 'the Toll Gate She noted that she counted seven (7) booths each on each side of the ' gl* '
;toll gate. and confrrmed that there were two {2) free pass routes for those who had :
pard in, advance such as e:tag holders She also confirmed that holders of etagsalso’
. had to. go through the. barrlcades However, the neither the peaceful protesters nor .’

the LCC ever collected a dlme from them at the timle, . .. T e

Referrmg to the v1deo at 7pm the w1tness acknowledged that she recalled seetng
those: vehrcles drlvmg W|th|n the penmeter of the ToJI Gate and that the barrlcades

E AT Y

- [ S P yiadeg l’l—

She cdnf rmed that whllle the ___as somelrllumln?gnon under the toll gate.,“ the llghts

th people_:_____ho cou}d be seen on the opposrte srde at abou.,.'” _,52pm towards the
Iagoon side were: protes s_._She informed.the, Panel that the source.of light ﬂashlng
was from the torchlrght.s on peoples phenes She insisted that people were still there
and_-barrrcades erected as well as there, was.no curfew at the time. and people were.,

S‘l:lll '

TR

eacefully protestmg T T R FEPE S -
Movmg on to 7: SOpm, she mformed the Panel that she could see the bonfi_re which
- was, started by the Army. She Jnd|cated that she was.there as at that|time -although -
. she could not see upito that dlstance She noted that she could see five (5) bonfires.
- She. could not see, any ,of the. pratesters- in. the footage as the. protesters_had all-
| converged in the mrddle area around that time. She also noted that she was nptable-:
to.see. the stage truck as the camera could not capture it o n

.,..‘f ,-i‘ s ' R . - ( . \-}..-

_' She conflrmed that the bonf ires extended to.the. Lekkr Admlralty area and also that
shootlngs were going on although itwasn 't showing in the footage. However, people
were. gathered in front of the stage truck..She confirmed that she ‘could not see
anyone. scamperrng for safety from the footage She noted that people could not be
seen in the footage as they had been gathered together in front of the truck. Most’
importantly, that the footage did not capture exactly what was happening.: She noted
that the soldiers could be seen casually walking around and not shooting or picking

T

LI
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© The Witness confirmed that in both pictu res the victim was bearded in:fhe ¢ontrasting .
documents and had no neck chain. Further;.that.the-footage was' recorded at
Reddington. It was her testimony.that-while the video was not time stamped, the
death of fch,e‘P“yi‘_c:ci,m'::_.vf\fé‘s-_-:’é";"ﬁ'ﬁ‘fiEiﬁéd at Reddington ‘Hospital, Lekki,-Lagos. She was

© award that the Governor sighted the body during his visit to Reddington on the 21% -
of October, 2020; and attested to the same as being the only death, during his visit.”

- Although she was not there at 1:20am 'when the Governor went to. Reddington
Hospital, one *Chinny" and Eemi’ carried the body atpast 6am-of the 21% of October, "
2021, and arrived at the hospital at past 11am. They were told this particular. person
- was brought by them and the nurse confirmed it. That, she did not know the doctor’s

report, neither did she see the instrument of transfer of the body.from Reddington to
LASUTH; Lastly, she.did.not.engage the Pathologist at LASUTH but only spoke'_wit_h
the doctors at LASUTH. =~ 0 v e T e A b T

W s cep

Thé Witness-ient 'on to state. that -there were nine (9). findings*listed..in the
‘. anatorical/pathological. findings on 041 and that it was only an x-ray that could
“identify it, when she was asked to ‘obéérve"_'the left 5% rib fracture of ’:the-'victim and
that-the-opinion.as to the cause of.death was severe (‘:er'ebro_-c_ranllgl' mjury and blunt
force:trauma. She+also confirmed that there was: no-finding meritioning any form.of . -
g@hsh:é”c injury.inthereport and that she'did Mot carTy but an autdpsy réport or handle
_ ﬂj‘&decéésedtérpse:'-That,‘it'wa's not an ‘opinién that he died of gunshot. injury but
~ &f fact and that although she was not a medical doctor or‘certified pathologist by
trainifig okby experierice; however, it was hér opinion fiom what shie obsetved. <.
Sk informed the Panel that she was presént and saw an. officer from ?Maro_ko Police -
. Station shoot on_e'.pér_s'.o"n straight in-thé head:She however left an_d; did notknow |
~howr many people the Police Officer shot and killed that day. She equally did not
 know the name.Officer who shot or the person who certified him dead. She noted
- thiat:she’had a record of another person who was allegedly killed at !_ékki Toll Gate :
. and.méntioned the name of the deceased person to bie one Victor Sunday. Although.
* she did not witriess his.death, his body ‘was However still missing till date, thereby
making it difficult to get the medical report of his cause of death; =4 7 .
‘ - That'the video of Victor's mother and brotherwere played and that both of them, -
were:riot at:Lekki Toll Gate. The Witness went on to state that 'she is aware of the
public notice asking relation of missing person to visit LASUTH facility to assist in
identifying bodies that were unknown and which those relations did. That, the brother
to the deceaséd was around to check the hospitals but she did not have anything to’
shiow that a relation of the said Victor went to LASUTH to submit their DNA for cross-
matching. However, she coud getit. - '
The Witness went on to identify the next one as Olamilekan Ajasa and stated that she
’ * did not witness his death, neither.did she know-who certified him dead medically.
That, she did not know if it was the person whose mum was shown in the footage and
went to the mortuary to identify the body by the shirt he was wearing but she saw
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SUMMONS ISSUED ON MR. F. K. GBAJUMO FROM LAGOS SIATE UNIVERSITY
' TEACHING HOSPITAL (LASUTH) WITNESSWQN BEHALF OF MISS SERAH
IBRAHIM. ' P :
" The witness stated hisname &s Gbajumo Faruq Kehinde. He is the Drrector Hospltal
Admmlstratlon and Human Resources, . Lagos State University Teaching Hospital, -
Lagos He confirmed being in receipt of a summons.to produce a ‘document and
same was confirmed as being the document which Miss. Serah Ibrahim testified upon.
In the absence..of any objections, the LASUTH Ikeja- Hospltal Admin ;and Human
Resources Department Internal Memo From The Office: Of The Director HA & HR
dated 30" October; 2020 to. all - staff . headed, ¥Guidelines for | Information’
' D|ssem|nat|on in the State Public Sérvice”, under the. hand .of Gbajumo K. F. was
admltfed in respect of the ewdence of Serah Ibrahlm as Exhibit C. The witness was

. SUMMONS: THE . NIGERIA POLICE FORCE. - .. | o
EVIDENCE.OF MR. ONILEOWO LEGEND IN. RESPECT oF THE INCIDENT OF =
207 OGTOBER, 2020 AT THE LEKK TOLLGATE LAGOS: . 75+~ *

r ‘-'.- - . L s St et T
o dmte m il ol S IR ETY- U SRS LA PP U B AR

Ap’}‘iiearances Entered : - AT G
‘Mri Olukayode Enltan wnth Jerry E Brlggs and Y. Olabode for Lagos State
"govemment T R R T et
Mr. O.-A. Obilade forthe Petttloner ) - S :
Mr.-Rotimi Seriki with Toyin Abidoja for Lekkl Concessuon Comapany Ltd AR
- Mr Emmanuel Eze. with Mr. Julio Hodonu for the ngena PoILce Force ' o
Mrs- A.'G: Eze for the Nigerian Bar Association (N BA) S
Mr.,Jonathan Ogunsanya .Counsel to the Panel: - R S RN
Exarmination in- Chlef of Mr Onlleowo Legend

i
: '-;-‘ .
E

The wutness began gwmg hls ewdence by statlng hIS name as Omleowo Agboola

. Legend He re5|des in Surulere Lagos and works as a Securlty Personnel He stated
that he began partlclpatlng in the #EndSARS protest at the Lekki Toll Gate on the 16%
-of October 2020 after wh!ch he would return to his- and come back to the protest. .
ground : the next day. On the 20* of October 2020, he arnved at the protest ground _
in the.afternoen but he was not certain of the exact time. ... - S

The wntness began h|s account of event from the 19‘" of October 2020 He stated that
he recelved mformatlon that the Nigeria Army was gomg to be at the toli gate on the
20™October, 2020. He thought the Army were only coming 1o see what the protesters
-were up to and then leave. He testified that they had all been told to come with flags
" on the 20* October, 2020 as they had:received information that when the soldiers
sighted the Nrgerlan flag, they would not hurt them.
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voice and he explamed the situation on ground to her He said the: shooting: stopped
at the arrival of one of the Generals. He stated.that'the"General asked them why they
were there and asked them.to:mové. He said they told the General that the army -
- came to shoot-at'them but the Geéneral told them he was not the ohe that ordered "
“the shooting, ‘that it was- power beyond him. Witness gave the General’s name |
General F.-O. Omata. He said the protesters. told the General that they weren't = .
leaving and would be staying there till morning of 21 October, 202_0'._"He said the:
: Ge_ner'al came down, commanded all soldiers away from the Toll Gate. ' -

"The W:tness sald as soon as the Army move. out the ambulance came and they got '
'to know that it was the Army- that prevented the ambulances from coming through
earlier. He said they-moved the injuréd people to the ambulances He!said thére was

~an old man at the scene wearing an’ Ankara that after the ambulances’left, they

* decided to stay till day break. The: Witness .explained further that after some time,
they saw Policemen ¢ coming in, wearing SARS jacket, Their Ieader who the Wltness' ‘
“said he found out:was the: DPO Maroko Police Station.and that he.iwas. wearing.a
white outfit. He said they sat on the ﬂoor holdlng flags and chantirig that they were
notleaving -When .the.Polic'emen We'revabout 2ft away from the Protes;tiers, they shoot
téar gas at the protesters: Witnéss said before he could get.up, eight Policemen had.
stirrounded hitm, hitting him with therr AK: 47s.on the head and body He fell down

" and pretended o be.dead, They were still hitting him on the-ground till he stopped -
‘moving. He said the Polloemen then advanced and were chasing otheriProtesters and b
~shooting. He said he was. rescued by the-Protesters that ran to the!water5|de He '
further stated that-someone ¢amé-to him later and he thought he wanted to steal his-
phone from his pocket so he grabbed his hand., When other protesters noticed that
he was alive, they helped him up to the side of the river where he made a vndeo of
himself and his bruises which he posted on twitter. Witness said he also took pictures -
of two dead bodies before he left- where he was taken. The dead bodles were ‘close
towhere he was taken. The' Witness said when the Police were coming back, -everyone
rescuing people ran for their ives. He said he had to crawl to the side! of the river to -
hide because there are some buildings where people lived there. He crawled to one”
side and hid-there: ThePolice kept shooting till day break he kept praylng that the
Police would fiot find. him. He said’ he was at the hldlng place when he made the
second video where he was saying if he dies, he would dié fighting for what he
believed in:: He was bleeding profusely and he had to use his flag to stop the -
bleeding. People kept chatting with him to keep him awake. He stated that some
people informed him they called arnbulances but the ambulance operators told them
that they could not come to them
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by 1 the Nigerian. Army on the floor. Yet another wdeo was played to show the ponnt
at which the Nigeria Police arnved lt was the ev:dence of the W|tness that the soldiers-
had left at that pomt o T ' ‘ '

In ano_ther wdeo, sorheone in the wdeo was heard saylng the Police were shootlng at
the orotesters The W|tness went on to play a video showing himself with blood on
" his head and a swollen arm. The witness could also be heard saying he had to pretend .
that he was dead before they ‘Ieft' hlm while other peop[e in the video a[leged that -
 abdutfive (5) people had dled ‘while twenty (20) were injured and had been taken to
- -the hosp[tal Mr. Onileowo Legend also presenteda video showing a person who was
shot by the Pollce, 1nclud1ng a second wdeo he'had. posted online. He mformed the
Panel that the vrdeo was taken at n|ght wh||e the Police were stlll shootmg He_
| |nd|cated that he had to hlde somewhere for safety He mformed the 'Panei that his
thoughts at the tlme was that the wdeo he made would be h|s last as he was stlll _

»

',bleedlng . B N o

Cross—Examlnatlon of Omleowo Legend by Mr. Emmanuel Eze on Behalf of,

ngerla Pohce Force. e

=T . L

The Wltness began by conf:rmmg that he saw- the Dmswnal Pohce Oﬁ'" cer (D P O ) of-.. :
the Maroko Police. Station:-When asked if he saw the Police Officer that shot at that -
scene? who set the Toll Gate on fire? and why-the Witness allowed thiejhoodlums set
the Toll Gate,on fire? the witness responded that it was because the hoodlums were
a lot and that he had been the only volunteer security personnel on ground.._.When.__ . T,
also asked why his phone camera could not capture any of the said Police Officers, -
‘he explained that the Police were coming from the other side of the Toll Gate, the
Oriental side. That, they were marching towards them and shooting, and were led by
the D.P.O. of: Maroko._Police Station. He:explained that the protesters had to sit.on
the floor in order to avoid being hit by stray bullets. Further, that the short video he
recorded was done while the Pollce officers: were. far away. A

When the witness was asked if’ he agreed that whatever his eye could capture his :
camera could-capture as well, the witness explained that it depended on the phone.
He went on to explain that his phone at that time was not very sharp. He informed
_the Panel that he was able to identify the Policemen because they were wearing the
jackets worn by SARS operatives. He was familiar with this as his father, until his death
was a Policeman. However, he could not see the inscription on it because the Officers
were far away. The witness a!so agreed that bouncers also donned jackets. However,

they did not carry rifles.

i :
|
1 - _ o
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pretended to be dead. In the mornmg he could not find any of the dead bodres~ The
witness stated that the Police shot all through the night and: hetwas surprised the
bodies could not be found because he took the:pictures: hlmself '

P .,_h\\-
':.3 :_|3 u\'

Mr, Emmanuel Eze asked thie witness if he will not be surpnsed that other people who-
have testified in this matter in different petitions said the DPO took the bodies away

immediately and he wondered why they did they not.camy. the witness’s body. The .

witness said that he was not surprised because the Police were chasing and shootmg
other protesters. There is no way they could have carried him lrnmedlately When
asked 1o state at what point he left that partlcular point where he pretended to be’

- dead, he respondedthat the Police were still shooting and chasmg protesters. People
that were at the watersideé found that he was still alive and they helped him up and -

_ h& saw two bodles near. hiin ‘and that was wher he took plctures ‘Witness was .
rétninded that in one of the videos played before the. Panel, a mari'said Governor.
Babajlde Sanwo— ‘Olu came around 3am and removed bodies. Hé responded that
maybe that was what the man saw. Witnéss was. referred to his wdeo which showed

-the Protesters, the fire, but did not show the Police who claimed he recorded He was
asked to'show the evidence of Policemen throwing teargas, the witness |n5|sted that
he saw the Pohce, that they were the ones that assaulted him. They shot tear gas at
about Dirfigters fiom the protesters: They were far away at that time and that was why

hecould record: He confirmed that he kinows that.-DSS uses tear gas but would not .

be. surprlsed if he found out the that Civil Defense a!so usestear gas.

B

The W|tness stated that he was. treated at aneFort Hospltal he left the hospltal ina.

" hurry. when he. heard that the Police were looking for protesters and as a result, he

~ does not have a Medical Report. He stated that when he got home ‘and suspected—
'~ that' many people already knew what had happened, he went into hiding. He said he

knew.about this because so many people saw his posts on Twitter and confronted'
hlm He noted that present!y, he is belng very careful SR : o

I
I+
! I
|

M. -Em'manue'l Eze confronted the witness-that itis Cinly:his“emotion that drwes h|m B

to think that somebody is watching him since he is nét a cult member. He was asked

_to tell the Panel if he had been approached by. anybody sirice the incident: The .

witness answered in the negative and-stated that it could be because they do not
know his face of where he stays, he also confirmed that no Policeman has come
looking for him. He also stated he is after his own safety and not willing to take any
chances He stated that does not know the name of the F’ollce Offi icer that assaulted

“him.

Cross-Exammatlon of Mr. Onlleowo Legend by Mr. Emtan, SAN On Behalf of the
Lagos State Government. - :
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never knew there would be shootings.at the Toll Gate because there.wasno protest -
in Mushin that day so he did not know what caused theishooting.: He confirmed that -
he was still at Sandfill at the:time ;;thg:fmyiléﬁ Sandfill but chose not to.go to Toll
‘Gate to join otherpigtestersin spite of the shooting. He confirmed that some of the
: protésters he met at.that time are known and some of them b'ri:_:ught their petitions.

. He further confirmed that he.is not aware of ariyone that died after the event, The
_ ‘wiltn,es_'_s stated that he has been hiding though no Government agent has attacked
him since that day and that he-started coming ouit;fewsmonths after the tension had
" gone down: He confirmed that he was no longer-in"hiding and he'lpas‘_gn-ot-been'--;
“attacked. Hearing was adjourned-at this point. .. - A S

N 1o

" On the next adjourined_.dayi"':the:'Witn_e_zss"-croésiexafninat-ionl of th_é witness continued
- with-the witness confirming-that the.videos he tendered were taken at the Lekki Toll
Gatg road, While he could not recall the-time, he. r@gm’embere’d--Ihat.-théy-.w_été taken
" immediately-he- was ‘ggﬁt’-‘:helped ‘after the: soldiers Had-left: He:did-not know: the.
nurber-of.hours subsequent to the soldiers Jeaving and he did not:want to give the
. Counsel a:wrong answer. The witness stated: thatsthe -video ‘was ta ken beside the:
. waterside. Hedenied that the video amounted o acting on his part. <1 . o

i oo
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.When asked if-one of the scenes.ifi the-videowas'a fan, the'witn ess'indicated that it .

.W%_s;th-eszlieg ofa broken fan: He explained thathé:wasa kento the sha_n;'ty by the.Lekki

- Tolt.Gate after being brutalized .oni. thé: foad:-When the Council asked -why. he why
.ney_.,e_n_tes,tified_-béforé;the..]’.anel thathe was iescued and takento a shantyin his earlier
testimony, the-withess' responded that-the shanties:were by the road and-that was

 where he shot the videss.:He stated thatihie wants the-Panél to believe that the video

- was shot'beside the roadat Lekki:Toll Gate. After. being brutalized*and rescued on -
the road; he.was taken to the side of the road,-and there was water-behind him. He
emphasized that he was never.in the shanty. He again: insisted tha't'_thefiv-ide.o wasshot-

" bythe road at the Lekki Toll Gate. When asked when he left the waterside, the witness

_explained that he was Tescued after the Police. brutalized him and went-after other
protesters. Hé had to crawl to the ares of the river where-pecple lived for safety:as
sthérpeople whe had been trying to rescuie others also ran for safety when the Police -

retuned.:

When the Council insisted on confronting him with the fact that the recording was an
act by the pebdple threatening war, the witness responded that although the people
in thé vides were angry, they did not mean what they said..He noted that he was
aware that the Toll Gate was set on fire. When the Counsel indicated that the Toll
Gate was bumt after the witness's colleagues threatened war, the witness reiterated

~ that those threats were mere words said in the heat of anger. He noted that General
Omata allegedly mentioned that “powers beyond him” invited the soldiers to the
Toll Gate. This statement, the witness noted was not recorded.

Y L .
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- not know who started the fire, the Army was there nonethe[ess The fire was:at the
side where the Army was. He confirmed that he remembered:that he sighed a Petition.
‘before. the Panel and that.he could.identify; itiif-heisaW a: ‘CopY. of it. He went-on to
coanrm that he, earher gaye ev:dencefthat he'had been informed by some organizers
of at. thesTollGater that: the Army would: be..comlng to the toll.gate on the 19™ of
_October, 2020. He did not.know thelr names or. |f they worked for, the Arrny or any
-‘secunty agency s _' B W ST TP S PO
.He had observed that the Ilghts of both the blllboard and street Ilghts at the toI! gate
- were swrtched off.at the time he. arfived at the protest,ground: He did. hot-check the -
“time but itwas in the afternoon: He- indicated that it had peen unusual| The lights at.
the toll. booth were, on; He did, not, know the source of the:light to the blIIboard OF -
) streetllghts He, @gain: conﬂrmed that hé was taken to.PrimeFort: Hospltal Agungl by
anzambuldnce.op the moming, of the: 21% Qctober; : 2020; He:indicated that he didnot -
dictateheichoice of hospital to. the ambulance operators.:He was thé, only protester
takenito-FrimefFort Hospital: thatmoming and although hesawother: people receiving’ -
tieatment, he did not know if they were protesters. He.iszunfamiliar. wrth;thevarea i
between the.Toll:Gate and Agungi as ‘he lived on the. mam!and He.was however:
awaré that most-of the protesters had claimed to have Been taken to: hospltals inkekkit.
Phase Jzand thet.the: ambulance took-him:past Lekki; Phase-d::He'didnotknow howiv
many: minutes it:took the ambulance to: get h|m to PrlmeFort Hospltal of" how many : |
traf'hé light junctions-they. passed throtghs, ! - ra skt ad et -“« it b,
Wh|le he.did not know:the .name:of:the hotel he moved to atter leawng aneFort
Hosplta! shethowever: khew:thatiit began«mth Lekkit and was located at Agungi: Hel:

indicated. that the room-cost Fifteen-Thousand. Naira: @¥15,000.00): per nightzand he '

spent three (3 nights.at;theshatel. He.was however given.a discount-andicould-net:; - - ——

_ remember; how much he: paid by transfer.- He could notremembérsif: he wWas’ glven a
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' 'When asked why he felt that the place for hlm to go- to was a hotel after belng beaten
mercilessly;:the witness explained thathe:néeded a:place.to.lay. low untilithe-curfew:
whichwas stjllin place was lifted.He could not go to any-other. hospltal where anyone -
- knew -him-because-he- did-not ‘have money on’ h|m, ‘neither could he afford the
treatment. He further explained that.the: hotel bill:was settled frém money sent to -
him; The: witiiess went atiead to confi irm the:Petition he signed and filed before the
Ranel, inthe absence of-objections; the Pet|tlon of Onileowo Legend filed by Citipoint
Legal Pract|t|oners onthe 16th December, 2020'was admitted and marked. Exhibit B.
He.also confirred that he signed the:Petition-but noted that he-did not think the
Petition contained a reference to.either, the Lekki-Toll Gate being. on fire, that the
soldiers were shootlng as they approached from Bonny Camp or that the Army shot
mthealr ‘ - S SRR :

R
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explalned that the individual clalmed that he was a Pohceman L-Thef‘Poilce '
_ subsequently told them to let them hand!e it. ) -

R 1 PR
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When-. aske’d.-if she"-had any?: tecdrdﬁof'-tha"c to confirm her assertions, she "rep'jied by -

stating-that&/thisrs Were three vans with a- group of Policemen. It was a group of

"protésters that. carried himto the Policemen.” She noted: that for every of such

persons-handed over to the Police, none.of them wrote any Statement. They were -
simply hahded over. She then confirmed thatnot all of the over.threethuridred (300)

E footages"she teridered before the Panel was frori thé Lekki Toll Gate area, although -
-~ they were majorly from: that location.:She explained that the footages| which did not

occur at the Toll Gate were combined in a folder. According to her, they were p|ctures

“and sfootages of-Aationwide evehts Which ‘culmiriated iri the. t#EndSARS sprotest:#She”

agreed that the fostages edually covered other areas in Lagos State apatt frotn the:

L ekki Toll Gate. Wheri:asked to confirm that she:did not personally:cover those areas, - -
. sheresponded-that she was only.at the Lekki Toll-Gate. She'could nat speak to those -

places betallse shewas not there. However ‘there were Other videos |apart from the.

ories” about the 1nc1dents There were two (2) others allegedly showmg sponsored o
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When asked lf the agents. who worked for her wrthin and areund Legos State: dld not E
“inform her that Policemeri were killed;:she'stated thatithe protestérs:h had:no agents. -

She also-informed the Panel that the videos she tendered before- the Panel were

derlved from the news-and she watched them on the news:before resentlng samesto -
the:Panel::Wheri-also ‘askedif shei-asked about the Police: k!llmgs,; :Miss Ibrahim
résponded thatshe could not:ask the-journalists from Channels. and*other stations .

e At e

e koot i,

© questions.:She tesponded that'she is-familiar with Police uniforms; as such ghegould™ -
identify a-Police Officer Wheh she saw. one She.insisted that the isstie' of the D.P.O. .
of Maroka: Pollce Statlon Was: the Teason: why she left the Toll Gate: She: m5|sted that .

She was there ',-E'l--‘_.l"f . : SR ‘_"' i - "'. s 2 e :.-‘.-"-' i
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When asked. to- mention:the name, of the mdmdual who was. kllled ar?d the hospltal

he was: taken to, she rep_lled,thu_s. “He-shot-someone and l-entered.a‘car.and:left. -

don’t have the information of the name of the victim and where he/she was taken t6.”
When ‘asked if she knew the name of the individual from the list of names presented
by rProfessor: Obafunwa-for -autopsy. at-his department; shé . responded:that the

individual was someong the:D.P.O. of.Maroko ‘Palice- Station.sshot: -Further; that -

someone recognlzed the individual as well as the D.P.O of Maroko Police Statioh as
well:: However, she.did not-know the person who recognized the B.P.O. personally.
When:asked if she was aware that the individual she referred to as ‘Unknowh Michael’
was actually. killed at Ojodu Berger, the witness denied. saying that the D.P.O. shot
unknown. Michael. She reiterated the she witnessed the D.P.O. shoot a protester.
This, she noted caused the protesters to disperse. - Lastly, she insisted that the

: - b4 .
LASG JPI REPORT OF THE LEKNT INCIDENT INVESTIGAYION OF 20™ DCTOBER 2020 - ' 200 .







At the later hour of the day, she discovered that some parts of thedightreXactly-at the
toll point were off because that was the light connected to the address system, while
she was on stage.with DJ Switch. At:about:3pm; they got information that the.curfew
had been.moved tes9pm:That was about the time they normally rotind off at the
protest ground:but: some 'people will stay back to ensure that the -people. that will-
sleep over were safe. There were.some people that cleaned the protest ground and.

some come from Ogun State, Ibadan and so on and they slept over., Some of the -

fact that

Ve PP

botncers stayed back voluntarily and volunteers top. Théy jubilated over the

the curfew had béen moved to Fpm, . T E e Tl TSN T |I
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She. stated that at about 4pm;she was with.the‘publi¢-addréss system ar d was telling.
the crowd not to react if by any means they have the presence ‘of the Police or Army.

‘She. said. all ‘they-need to do is sit down, raise their flags and ~chantithe:Nigerian

Arithém. I the middle ofiit; they.had-music: going. At this-point,herself, DJ: Switch,

2

two-‘guys’ and two-other ladiés were omstage. At about 6:45pm; a-Jady. by name -

 Serah-rantotheistage ta.informthem that the Army was there. Pedple weré confised.
and started running:helte-skelter, The witnéss said:she told them:to é:;iw Im’down that
' she:did.not think they were. there.to haim:protesters. As they were.doing that; they

started hearing gunshots. She and DJ Switch turned and lboked in't_h'e direction of

SandFill because they could'see afar from the stage; from:where they--s%\w.theiva ns of.

the Army coming towa rds themn and shooting.randomly at the same.tirie = = o S

[ L . - B L P : o T I ! .
On -seeing:that-,_she.tried to understandiif they.were shooting. _a‘t-.;,.-thelmsthey«Wer'e =
shooting- upwards. anc[ shooting directly.at protesters: At that point, shieirealized this

was not a joke: They juriped:down from:the-truck because they wereiclosing up on

them. As:the shooting: was:going -on,;-most of the-people were_crying and chanting.

the:Nigerian Anthem, raising their flags. She took her:shield at the ba!c‘-k-of-'*the truck:

they.used-asthe stage;:She:was in:a corifused state;from undeérthe truck she started

peeping-to know what the soldiers were d_ciinQ and they were still closing.up on them.-
A thought caffne to her mind to lift her head, that if the bullets can hit'the people on-:

“the ground, it-can hit herlsc':i she sat up and a ‘guy”sighted her and said “Mama you
are still here”. and he ran towards her and took a seat beside her-but before-he could

- even get down, he said “Mama, bullet don-hit me”. She Iooked at his side and told -

him to calm .dév_\gn and hold:-his breath. She: was-at the very edge and' she thought.a
bullet.could hit her too so she started dragging the ‘guy” into the crowd. The witness
said. she.does- not know-the name of the man but some of the ’guyé‘ that .were
evacuating the people that:were shot took a video of him. Thereafter, she tried to
drag h_ers__elff‘an_d the ‘guy’ into the crowd. Some of the ‘guys’ on stage were carrying
bodies of people who were already shot. They feel their pulses and put them on the
stage. About four {4) people were on that stage at that time. Two (2) were lifeless and
people were trying to resuscitate them but they were not responding. She noticed an .
old man putting on a lace material; she was the one who had interviewed him few

¥ -
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She stated that she was just by the fence when shé came across a lady named Victoria
Oniru. She was also at the protest ground:before the shooting. Her house was behind
the Toll Gate and she asked'her to come take a shield with her. They were there but
- could not sleép. The shooting continued but-not as frequent as when she was at the -
. protest ground. She did riot know who was shqqﬁng at that time but was hearing the
‘gunshots because they were by the fence. Witness stated that around past 7pm to
~ 8pm or thereabout, she left the Lekki Toll Gate. She stated-further that the next
morning, they decided to see.if they could still get some people to the hospital.
- She stated that they tried approaching the Toll Gate,'the shooting was still going on
as at the next morning so she went to an uncompleted building behind just for herto
 see if there were people that need help or bodies: To her greatest surprise, she could
only see blood and birds (ravens). She stated that they were fe,edingf on the blood "
‘because-they were able to take pictureé'bf blood stains on the ground. There were -
Press Personnel on. ground and one of them told her that he saw hef-on stage and
asked herwhat happened. She gave a brief of what she saw. - Lo '
e - : e A : o .
The witness stated that her experience after this day as an #EndSARS Protester-and”
coordinator-was that from that morning, some of the people that took the Protesters
~ to:the: hospital were communicating with.her.-They ‘also informed her that people
~have been moved from hospitals like Reddington hospital to an u-nk-nc:>wn place. She.
told them to take videos of vehicles that were moving them. Since October 20,2020
till date, she.stated that she has not been:to her house. From that da'y?,- she had been
seeing to. the welfare of the Victims; *She -had -to make food, clothing, medication

which.the government did not give freely or make available to them: On the jssue of

her safety, she noted that she got a threat call a few weeks after the protest from one
strange voice. Also last-month, she was with a friend who was also| at the protest -
ground when she:noticed a car trailing them but:she did not take it s riously. At this
~ point, the, mafter'was adjourned 1o 20th March;-2021 for crosésekar_niTation'. '

" Cross-Examination of Miss. Dabiraoluwa A. H. Ayuku by Mr. Emmanuel Eze for
the Nigeria Police Force. R S ; e
On the 30* of March when the matter came up, ross-examination beégan with the
witness re-stating her name as Dabiraoluwa Adeyinka Honey Ayuku. She then went
* on to confirm that she deposed to an affidavit in respect of the instant matter before
the Panel and identified same. in the abs’ence of any objection, the Affidavit of Facts
in support of the petition of Dabiraoluwa Adeyinka Honey Ayuku was admitted and -
marked Exhibit A. Witness also confirmed her Counsel’s Petition before the Panel.
Consequently, Petition of PWD Chambers of LASG/JPI/230/2020, filed before the
Panel on the 14th of November, 2020 was admitted and marked Exhibit B. -
The witness proceeded to further confirm that she was present at the Lekki Toll Gate
on the night of 20th October 2020. She indicated that it was the Nigerian Army that
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She clarlfled that the protesters tried to-set. up barners 16 prevent the Army from i

coming ¢lose to'them and that, the, > shootiigWwas geing on at the time. When asked if
she personally took: photographs or fecorded videos capturing any of the events she

mentloned‘she resporided that she was with'the’ public address system. Also, she .
‘was panicky and could not record anythlng The record!ngs were done W|th rnoblle -

'phones of some people in the group FEL T S

.'She expla[ned that she dld hot htde under thé truck for safety when the shootmg -
_started Rather; she stated that she sat on‘the floor, atthe fim of the truck while the”
‘bullets were flying. She also stated that she obsarvéd bullet' marks on the truck She L

said that she almost got kllled and oniy managed to narrow[y escape

Re-Examinatlon of Mlss. Dablraoluwa A Hi Ayuku by Mr. Ogunlana DT Dt
When the Counsel tried to questlon whiat the communlcatlon with the _CC staff was, -
sfikiobjected o the“’ground that: thers Was no amblgLuty iR thé 'questlon'.-'*'f'

5 ?; iy r{ ‘.-'«.',‘,_..‘:e., T

'The Panel c:onsequently upheld Mr. Seriki's objection: =+
CrOSS—Examlnat:on of MISS Dablraoluwa A H Ayuku by Mr, Enltan S

The-_W|tness began by conﬂrmtng that she Was' by the wheel Sthe truck whlle buflets
had been flying aréund her. She' theri'c!arlfled that she Was not tindef the HUcKIShe®
had sat by the whee! and was peeping frém urider the truck: facmg the crowd satthe”
side of the Toll-Gate which faced Lekki. "She testified that the bulléts ¢ came from all
sides and sheé'csuld not be spec;f' c about whire they wete coming  from:. When aske
to ,explaln if:soldiers. crossed the barrier in ordér'to'be able té c!ose IT on'the® rlght
and: lett of where the protesters were the wntness reSponded thus "I was on the stage

. thFe‘S?”“%ere able ‘o close ‘Uis on the~let't o the ght People runmng ihto the water were
shof in’ the water and people sn:tlng From aII arou nd people were shoI e

T

She.th n‘conﬂrmed to'the Panel that she had been backmg the SandF:Il ared: When
-~ asked how she Wat then able 16'sée whativas going on ‘béhind the ToI[ Gate if she
had been backtng the SandFlll the witness explalned as follows: ”Very well, | was not -
segihg up. 1was seelng “from under I was® seelng very well, and rot up to a finute
after | fifted my face, a "guiy’ sighted me and came to sit'at that pomt and was shot l

am trylng to explaln rt as I understand !t ! -

'\z_.ll AT P v .;..

Shé stated that the truck shé had been standmg on was as high as the table sizeé and
clarified that she was not at the back ofthe truck. When she was asked to demonstrate
what she Was trying to say, Miss. Ayuku responded thus: *The truck can be this high,”

I was sitting down on the back tire like this and peeping fike this from under the truck.” |
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© 2020 the witness respondéd to wit: “They didn’t come as early as the:time we arrived

there. If's not like'there is an uncompleted building behind the toll gate and that was

~ where | took my shield that night.:it's.not like- 1 'had anywhere to go to because the
" whole place was.in: chaosnrso‘from that bu:ldlng l could see everythlng that happened
“at the Toll Gate.” ‘ S : : o :

It Was her evidence' that-she spent the nith in an uncompleted building before one
Victoria Oniru invited her to her place to refresh. She restated that she'spent the night
at‘the uncompleted building with other people who had also been stranded. She

 testified thatthere:had not been péople armed with guns at the. protest ground -
_ except the, Policemen and. the-Afmy. Shee'did. not know. any: persons by their naries -
until after'the incident. When asked if she did.not know about the-live stream of the -
event; the-witness responded -that &' lot of people filmed: the event. She again
reitérated that:she-did not know any;'Godson'» HoweVer, she was awaré of the NN
video that was showh to the Panels Subseguent to the objection by:her.Coiinsel over-.
the questlon in which-the- witness was asked .to. confirm:hearing:someone saying -

h&/she cancount four peopie, the Witriess went on t6 state that she watched a CNN.-

video but that she nevet-answered the questlon as to who the GNN reporter was

T P

Ilnter\newmg that riientioned the: number of people that died; . siritr zew oo

Cavpr Vel e e o K S e . EEER R AR
bk T I". Dudee b TR ,r-‘-' "J.‘.r.-..‘ N { RIS AR R Lo

She noted that:she'was not fully aware of the CNN wdeo about: the. massacre at the- ‘

Lekki. Toll Gate as she had watched a lot of videos. However, she watched the live
stream vided: of ‘her friend-DJ Switch 'where:she alleged that a*lot of people ivere
killed*Witness'categorically denied the présence of: weapons at;the protest ground
as'shie. had:been one of the persons who' ensured that no incriminating weapon was

brotight to the' protest’ ground. She indicated that bottles were not even-allowed. She :
insisted that 'she did not knoW anyoné who stated:that "Our. boys have also brought:-
weapoi.” "Miss Ayuku-then ‘went on.to clarify that shé neverstated that she'took her

leave.. Rather she was allowed to leéave for the purposes ¢ of getting’ ambulances for

people. She further clarified that'she was not in Victoria Oniru's house as she had also
come ‘out to: the streeét- when she. heard gunshots in between. She was only given a

change‘of clothing at Victoria Oniru‘s house:. It was her évidence that:all these things-

occurred between midnight to daybreak after the Army had left. She emphasized that

it occurred in“the- momlng and that she did not ordmarlly leave. Rather, she was

permrtted to Ieave

She informed the Pa‘nel'that she observed blood at the spot where the truck was at
the Toll Gate on the protest ground the morning after the incident. When asked'if the
blood-was just in one spot, the witness responded that it was not on just one spot. It
was on the body of the truck because the protesters who had been shot were placed
in it and then on the ﬂoor around that area as well
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~ be coming up on that day based on the Cause List that was sent to. himsHée was under
‘the impression that the matter was to come . up=the:riéxt day.  Based on the
concurrence of all Counsel, FurtheLHeatIng 'was adjourned to 15% May, 2021
At the r‘esttmed Hearing :on the 27% of July, 2021 Coun’sel: to the Petitioner, Mr.
Ogunlana informed the Panel that they had decided not to call any other Petltloners
in respect of the Petition because they belonged to the group of people who.did not .
~ suffer any injuries after reviewing the Petition. He noted that the two (2) Petitioners
they had earlier. called would suffice. Based on this. submission as well as ‘the
concurrence of all Counsel that the matter be adjourned sine dire as was. done wrth
other Lekki |nvest|gatron matters the Panel upheld this posmon

SUMMONS: T THE NIGERIA POLICE FORCE. e
EVIDENCE OF PERPETUAL IBE KAMSICHUKWU IN RESPECT OF TH|E INCIDENT
OF 20™ OCTOBER, zozo AT THE LEKKI TOLL-GATE, LAGOS. . s -

G o
B Appearances Entered _ : o
Mr:- Adeshlna Ogunlana wrth Ayo Ademlluyl 'For named #EndSARS Protesters on"
record. -+ - i - - S % I

Mr: -Cyril A_]I‘FDI’ W|th Mr Emmanuel Eze and Mr, Jullo Hodonu for the ngerla Pol:ce
Force. -
Mr. Rotimi Seriki wrth Akin Elegbede for Lekki Concessnon Company Ltdl.

Mr. A; J. Owonikoko, SAN and Mr. Olukayode Enitan, SAN with Y. Oiabode J. Tony -

and:O. Atti-John for, Lagos State Government. _
Mrs MandyAsagba, Esq.with Mr. A. C: Eze for the ngerlan Bar Assouatlon (N B.A)
Mr. Jonathan Ogunsanya Counsel to the Panel. : : i IR
Evrdence~ln-Ch|ef of Miss. Ibe Perpetual Kamsrchukwu _ '
Her evidence began with the witness stating-that her ‘hame. ‘was Ibe Perpetual
Kamsichukwu, a lawn tennis coach who lives at 185, lkoradu Road, Lagos State. She
was before the Panel to testify in respect of the incident of the 20* of October, 2020. -
She began her testimony by informing the Panel that she participated in the Lekki-
Toll Gate protest as one. of the backstage organizers responsible for oveérseeing the
welfare ‘of the- protesters.. She stated that the protest went on smoothly and.
peacefu]ly, thus-giving her hope for a better Nigeria. It was her evidence that { prior to
the 20" of October, 2020 protesters had held a candle light event for victims of
Special Anti-Robbery Squad (SARS) on Friday, 16% October, 2020. She stated that on
the day of the candle night event, she and other protesters had requested staff of the
LCC to switch off the lights but they were informed that the lights had never gone off -
previously. Despite this, the witness stated that the activities continued and the event .
was successful. She indicated that.she went to Igbosere the following Monday and
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would shoot stop and then approach the protesters At this pomt people were .

‘dropping’ with various injuries whilé Dabira was still. trying to calm the protesters
down. DJ Switch also dropped the microphone and began attending to the people
- who had been shot, dead or injured close to her. She indicated that this formed the
basis of the viral video made by DJ Switch. Everyone, accordlng to the witness, was

_Iooklng for hldmg places

She informed the Panel that the shootlng went on for about forty~f|ve (45) minutes
and that she noticed a van drive in after which the shooting stopped. Someone who
appeared to be, the boss of the soldiers alighted and the soldiers |mmednately stood

beside him. The said boss then approached the protesters asking them to leave. She
" recalled that when some of the protesters stood up 1o leave; they were shot. As a

result, everyone was scared to stand up again. At this point, the witness stated that .

‘Dabira who she was beside her raised her hand to ask the said boss if she could go
get an ambulance to convey the people who had been shot to the hospltal This boss

gave her perm|55|on to leave after asking why the protesters were still at the Toll Gate.
" after the curfew which was to take effect at 9pm had been declared The witness:

| |nd|cated that they all replled that it was not yet 9pm

. She testlfled that although Dablra trled to get her to follow her she however ran back
after informing her that she wanted to join the other protesters. A soldier then
escorted Dabira to the exit to get the ambulahce. She stated that although the
~ ambulance arrlved shortly thereafter, the soldiers did not let the ambulance through
-She stated that the said boss had left at thls point. So, she started to shout that the
army had sent the ambulance back Eventually only two (2) out of four (4) ambulances

were allowed in to attend to the corpses and |nJured protesters

She lnformed the Panel that when she saw some sold|ers Iookmg for bullet shells at

the scene, she beckoned to other ‘guys’ to also pick up the shells as the soldiers were

trymg to bury evidence. She indicated that although two (2) of the soldiers heard herl'_

and looked at her; she paid them no mind and proceeded to take an old man who
was at the scene to the ambulance. On her way back, she stated that the two (2)
soldiers who had overheard her earlier accosted her and said “Is this not the useless
girl that asked them to pick bullet shells. f you say anything, | will hit you with the

~ gun”.-She responded by saying that “| said what is left, they should shoot me since

they've killed our people.” She testified that she was then asked to leave the place.
~ It'was at this point that she noticed that they had no name tags on their uniforms
because she had been a bit close to them. The shootings eventually stopped at about
11:30pm after which a Policeman who was dressed in white as opposed to their

uniforms took over by throwing teargas and also shooting sporadically. She stated

that the shooting continued while the protesters were surrounded by both the Police
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She did not also know the name of the LCC staff who mformed ithem;that.they were
acting on instructions when the billboard lights were turned off, neither had she met.
the staff prior to that day. She.was aware ‘that her-comrades were also recording on
that day, . Ithough she did not; know why, it would have been for their personal
reasons. While they didn't ask the protesters to delete their recordings, that of the
LCC staff looked suspicious and she was aware that the LCC was the manager of the
Toll Plaza where the protests took p[ace Lastly, she did not know if the LCC had a
greater rlght to record what was gomg on than any other person S :

At the end of the cross-examination, Mr. Ogunlana mdlcated that he was unaware of
any exhibits which were tendered. by Mr. Olumide-Fusika in respect of the issue of
Michael, Bakare. in. relation: to the nature of,i injury and medical report..As such,.he
would be presenting. it during the evidence of his next witness. At his point, Further

Hearmg was adJourned to 5th June, 202%, 0 v e e et et 2

3

e P LR TE ‘_\. o S T T BRI S SN e
When; the matter came - up on: the .‘26‘h of June, Mr Ogun!ana mfon'ned the Panel that
the:witngss informed him that she had been cross-examined by all Counsel and that .
one Samuel Isah was the only person left to testify: Consequently, Further Hearmg
was agaln ad;oumed to 13“‘ July, 2021.- - - . T S

. SUE E :

On the resumed Hearlng date, bemg 27“‘ July 2020 Mr Ogunlana mformed the Panel
that she ‘had. decided,.not to . call further petitioners, in the petitions because they
belonged to the: group of people, who did not suffer injuries; and that"‘the two,.(2)
people he had called:were sfficient: Based on this submission and the concurrence:,
of all Counsel-that the- matter be adjourned sine dine as was done wrch other~Lekk|-—

investigation matfers, the Panel upheld this posmon e I :

‘-
Do , Y I

SUMMONS THE LAGOS STATE COMMISSIONER OF POLICE ! 5
Appearances Entered ‘

Mr ROtIml Senkl wrth Grace Jogor for Lekkl Concéssion Company lelted

Mr. Cyrrl AijOr' ‘with Emmanuel Eze for the ngerra Pollce Force. j

Mr. A. J. Owonikoko, SAN with Mr. O[ukayode Enitan, SAN, J. Brlggs andY Olabode .
for Lagos State’ Government :
Mr.. Jonathan Ogunsanya Counsel to the Panel. B

Mr. Adeshlna Ogunlana for named #EndSARS Protesters on record - ,

Mr. O.C. Olagunju with.O. Obilade for named #EndSARS Protesters on record.

Mr. A. C. Eze Counsel to the N:gerlan Bar Assouatron : :

Introduction.

1
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Subsequent!y mformatlon reached them that another group had Iald siege at the
Government Office in Alausa. They- later becarne_awarevsboit the protests at the
Lekki Toll Gate and the link bridge. He stated that it was a coordinated protest against
SARS and that the- protesters came up with a 5- -point agenda demanding the endof -
SARS T the address of the' Commissioner of Police at the Palice Headquarters he
informed the protesters that he wou!d pass the message to the. Inspector General of
Pollce and. Mr Governor L S e B AR '

He' stated that on Tuesday, 13lh of October 2020 before the Thursday when the_

protesters started taklng over the- Lekki Toll Gate He was mandated as the AC .

Operatlon to persuade the Protesters who had blocked the toII gate to Ieave He_"
explalned that the | ptctures ‘and videos of hlS address to them went \nral,I even outsrde:
- B B oo P

the shor sof the country He noted that he spol(e to protesters ‘about the |mpropr|ety a
of block[ng the hlghway and preventrng people from golng about thelr'busmess and o

‘1r'. o
Wt

Shortly afterJ the Commrssmner of Pollce of Lagos Mr Hakeem O Iurnosu came..
around whrle the; Mr. Governor; Mr Babajide - Sanwo-Olu also. addressed ithe

protesters but they ended up pelting hlm with pure water sachets arid-Bottled water:
“The Govermor told,the -po_hce_ofﬁcers to stay away because-the proteslt Wwas: agamst"l_
the,Police; he asked them to'step far-away. It was only the Govemor's-clése-contact :
security that were with him. The Deputy Governor also accompanied- Ml Gévermor

~on that day to- addressl the situation. At the end of the day, they had!to whisk him _

hurrled!y"'away from the scene as some persons were stonlng hlm wrth bottles that
had urine ln thern R R )

oAy e s T s e R

Wltness sard they gavei the: Governor cover when he was close to them and he '
hurrledly went mto t 'é'vehlcle after whlch some persons broke aII thelbackhghts of _

the secunty vehlcles ‘that were there that day As ‘'soon as the Governor left the"

Comimissioner of Pélice told him to ensure he maintains the peace that was there
before the: Govemor came. The witness also spoke with the celebrities amongst them

and told them.they will not be able.to control the crowd. He saw some among them
sharing drugs thatlook like weed, Indian hemp and substances in powder form, there
was-food-and drinks-and it was well organized like it was a camival. He was also
offered food and drinks, which- he of course he turned down. He even had tear gas
to dis_perse them as the AC Operations but he wanted them to disperse peacefully.

% -
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~ lynching and killing of the Armorer as.well as-the settmg ablaze:of. yet another
Policeman at Orile; the decapitated arm ‘of an Officer' biéing shared and eaten after
the deceased was bumnt;. videos:where:Bersons with pistols and wielding axes in

Surulere as. well as* ‘thie.assault of another Senior Officer at Apongbon Bridge while "

.trylng to calm the protesters/hoodlums down. He stated that the corpse of that
offi cers was later found under the bridge. He referred to.a mammoth crowd at Orile
who also carted away. equment and ammunitions and Police Officers'being killed;

.....

a crvullan brand[shrng a Pollce weapon W|th a kllllng range of 300m whlch was flred .

|ndtscr|m1nately He noted that corpses were |ater found wrthln that area.
I i . . ] . |

Hé explalned that the D|ws|onal Pollce Of‘f[cer of Ebute Ero Polrce IStatlon was

assaulted and had smce become |nca a |tat
of hls Of‘ﬁce As such he had to be ’board d’

'as he was no Ionger useful in, servrce

He went on to show another scene from the v'[deo in whlch corpses suspected to be -
those of Pollce OfF icers were belng bumt. However they could not be certain of thlS B
as they were burnt be_yond recognltlon H‘ went on to explaln that some Off ce_rs had
béen dec ared m:ssrhi:; in-actiori. They would only be declared dead after se ven (7)
years as ‘they were unsure that they were among the burnt corpses. ACP Odubona

alsorfeferred’a wideo 10 the -Panél in “whicha -yisiting ‘Mobile Police 'Officer: from

afiothar staté csuld hot betidentified‘as hé had been burnt beyond recognition. He

was"bnly identified as an Offi c'er"'b'y‘the boots he was putting on. He'-‘a"galn reférred

and unable to carry out the functlons __

to-anothisr in which people weré cutting and shari rlng the flesh ofthe hand of an Offrcer
while another person took off WIth the hand B “a

I
b

The W|tnless clalmed the Pollce authorltles had a Iot of unldentlﬂed Otﬁcers as well as -

LA \\

those w_ho were mlssmg-m-actron and plctures of some |nJured Pollcel Ofﬁcers at a
hosp|tal mc[udlng that of the D. P O of Ebute Ero Pollce Statlon who Iost l'IlS memory .

and had to be ‘boarded He further showed p|ctures of some |nJured po||ce men, and i
vandallzed veh|cles as well as otfrcers hlt by some pellets Wl’llCh he explalned to be .
cartndge ammunrtron spreads of a type that when flred and were capable of _

penetratlng human flesh However when shot in cIose range, the person’s chances

of- survwal Wlll be very s||m

" He: dlsplayed plctures -of the Police Divisional Headquarters whlch was burnt beyond
recognition and others where arms were recovered. He projected the Daleko Police
Post, Cele Police Post along Oshodi, Ashade Police Post and Alade Police Post which
he indicated were totally burnt with arms looted. He stated that at Elemoro, Ajah the
Police lost its barracks while over thrrty—frve (35) personal vehicles of Police Officers
were bumt while women were gang raped However, due to the sensitive nature of
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Police Officers were there before berng withdrawn to ensure that miscreants do not
take over and he was aware the Protesters got-bodyguards and bouncers to protect
them. He went on to state that;DCP-Tuade Disu is the Rapid Response Squad (RRS)
Commander and the present head of Intelligence Response Team (LRT.).

He explalned the videos by rdentrfylng the Adekunle area as where the Rap|d
Responsé Squad Team deployed to Lekki Toll Gate had to'scamper for safety from:
the mob on the 20* of Octobér, 2020, which hindered them from gettlng to Lekki
Toll Gate. Also, that those runhing were Pollcemen Funning away from the vehicle
'and the scene who had the option of using maximum force but did not because they
 were not lssued such drrectwe He went on with, the identifi catlon and |dent|f|ed the
: wdeos as a Chanriels reporter reportlng at the Lekki Toll Gate on g of October, 2020
- one’ of the times’ when “the Protesters were havmg chuich service at the Toll Gaté on'.
Sui nday and hé was 4t thé protest ground or'that day.. He'teferred to wdeos of when )
Isokiske ‘Police Station, Adége area was atfacked and also identified a Mian ‘With an
AK 47 and a box containing three thousand {3000) live ammunltlons Lekkl Toll Gate,
where the Governor came to address the protesters with the Deputy Governor after .
',he and the Commlssloner of Pollce had addressed them whlle the Governor was
peIted W|th water and even urlne from a bottle, where the Deputy Comymlss!oner of_“:
Police” was addressmg the protesters ‘and the protesters weére chantlp"’ ;’Where is
Buharr‘?”, cwlllans wearrng the unlform of a CSP and holdlng a Pollce radlo_'

Ikorodu Road, while. Pollcemen were depfoyed 16" réscue othér Police Officers biitall
the” roads weré blocked and they had to return, where the Oba of Lagos Palace was""

a Police Officer mastaken for the DPO Mushin while he was mobbed and killed for‘
that; identified to be on the 174 of October 2020 ‘wheri the Inspector General of
_Pollce announced the’ drsbandment of Sp Cial Anti: Robbery Squad
Chairfian Police’ Service’ Commtssmn . Miisiliur Stith and other members of the
' -Commnssron Wha ¢aiie to comimisétate with the Ajah Arés Cormand; |dent|f' edasa’
search where over six (6) AK 47rifles wére gotten froim- only one person "and that the"
 tifi of ammiunition contains 1500 ammunitions; which-recovery was made around Ajah-
~-Lekki area; identified as empty magazines. that loads at least 30 rotnds and when'
put on rapid, it can burst out.3 ammunitions at a time; looting at Shoprite in Lekki

area caught on camera and that women were among. the looters; Lekki Toll Gate,

- where one of them was holdrng a Scorplon that has the capacity to load 30 rounds of
ammunltlon This was after the 20", after the burning of the Toll Gate; Lekki Toll Gate
before it was burnt whlle all electronlc gadgets were still working; personal properties
of Police officers that were burnt and the cost, with smty-th ree {63) vehicles, 25 bikes
and 2 armored carriers. While one of the armor carriers were burnt at Lekkl Toll Gate

on the 20t October 2020
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the range level when fired; the gas chamber ejécts the shell out of the weapon to

allow for another in the chamber when asked to confirm thiat when the Police have to

engage some of these criminals with live: bullets7 Cartridges like these can be picked.

up from any of the places of the incident and that it can be picked to account for the
amount of ammunitions used? Also that shells can be picked anywhere regardless of

who fired it? When asked if the arms were in the wrong hands? He responded that it
is the same way he plcked the cartrldges and cannot conflrrn |f lt was flred by the -

Police or a criminal;

.The Witness 'statéd that the Péficé had-withdrawn since the 14* of October, 2020. -

When asked to confirm if at any point the Police were deployed around the vicinity

of Lekki Toll Gate. He stated that the Police did not patrol at Lekki Toll Gate after the
'14% of October, 2020 since the Coramissioner of Police gave the directives and that.
he was aware that there was an attempt to bum down Oriental Hotel on the night of

the 20% of October, 2020 while the Police were not deployed to forestall it, but that

there are Police guards at the Oriental Hotel because of some expatriates in such five

star hotels whose duty is. to secure the place. That hé got to know that there are

evidence before the Panel that the Military got to the Toll Gate around-6pm-7pm on o

the 20 6f October, 2020 online and in the news. That Lekki*Toll Gate operatiorially

is covered by:Maroko Police Station and that there was no repoft from-the DPO of

Maroko Police Statlon to his office. as the head.of operations regardmg an
engagement of Police officers from. Mar_oko Division and séme people at Lekki Toll

Gate which is within the jurisdiction ‘of Maroko Division, warranting "’the use of live

round ammunitions on the* 20th and 21 of October, 2020 respectlvely

“h

Havmg ldentlfled one of the persons appearing 0 partrupate in the protest at the

Lekki Toll Gate holding a gun known as Scorpion, the Witness further stated that it

uses 9mm just like a berretta and that the video-was taken from the internet but he

d.o'es_‘ not know the date; that all he knoWs is that it was at Lekki Toll Gate. That he
“does not know whether the video éf the mah carrying a gun was already online as at -
20* of October, 2020 but that he saw it online and confirmed the location to be Lekki -

Toll Gate with high concentration of protesters from the \ndeo as at the time. The
Witness stated that Police used graduated use of force and the highest level of force
is to make use of live ammunitions and that cannot be done without directives from
the Superior and even at that, Police do not shoot-to kill, they shoot to maim. When
‘confronted with the question if from his experience and whether he has the records
and report of the.Police encountering any of these Protesters anywhere around Lekki
and Admiralty junction because a lot of people before the Panel, came to say that
they were shot the next morning by the Police around that vicinity, having seen the
footage of Lekki Toll Gate after 8pm on the 20™ October, 2020, after the military’s

presence, and that the Protesters had dispersed, most of them had left. Also, that

when the life of a policéman is under threat and the assailant is carrying a dangerous
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towards Ajah and one is close to the bridge, on the left before.getting:to' Ajah Police -
' Station itself. That between the 20% of October, 2020;and 21% of October, 2020 there
was an attempt to attack llasan Police-Statidn which was repelled by tear smoke and -
there was a barrjer:Used to limit the crowd getting to the Station. That tear smoke
was® énough to dlsperse the ciowd and the useé of firearms was not reql.ured duting
the . attack: ~Thatthe official channel involved if a Police Officer is alleged to have
commltted a crime involving loss of life is that such Pohceman will be charged to
‘Orderly Room trial if it is within the inspectorate and LCO cadre but if he is a senior
Police- Officer,-he will be issued query immediately for-him to explain what led to the
use of his weapon and if found guilty, -he will be sent to the. State Criminal
Investlgatlon Department (SCID) where he W|Il then be. charged to court.

1.0 .
= h\.\ ._-wk o

He asserted that the DIVISIona| Pollce Offlcer (D P O ) of Maroko Pollce Statlon asat
20t of O.;tob,er-,-.ZQZQ, was CSP. Raji and that to his knowledg_e there was no. channel
of complaint activatéd against CSP. Raji*concerning the Toll-Gate, that will warrant
him. being .issued-any. query.congerning any misuse.of. fitearm. or otherwise: ThatJ
before the EndSARS protest, of the 20t October, 2020 there were situation reports
“of activities, of rival gangs, trying to have superiority in. a particular area within their -
area of responsibility (A.Q.R.). Before the tactical teams were disbanded; the. OC;:
Anti-Cultism usually attends to such things pertaining to cultist activities and that-after
EndSARS, there,was an upsurge of crime. Cultism especially,:rose 10" astronomical
statlst[cs after those units were dlsbanded T T TR B -

:,J

That after the #EndSARS issues and the s:tuatlon havmg been brought to normalcy,'
there. were .incidents: of rising cultist activities in Ajah area-that.the.Police.had.to-

' 'organ[ze raids.from the headquarters and also bring down some shanties that were
believed to be hiding places for these cultist. During the period of removal of the
shantles some -arms. were_recovered. These arms were locally., made’, weapons; the.
ones“t_h_atldl,sch_argeh__s‘_pe[letsg That right from the 8_"’- of October, 2020, it can be

noticed from one of.the. videos (one of the Channels. report) he tendered in ewdence '
before the Panel: that vehicles were stopped and tumed:back. The ones: that ‘wére
. allowed to pass dld not pay any toll. They were allowing them to go freely while the
workers that were supposed to collect the toll had left the place He stated that . he
had cause to pass through the Toll Gate between October 2020 and today and that
based.on his pbservation the toll collection has not resumed. :

He informed the Panel that the Police had two (2) uriiforms worn for two purposes to
wit: Operational and Administrative purposes. Administratively, they wear black on
black especially on Mondays either the bush jacket.or the tucked-in shirt on black
while it is neon blue on black every other day except the weekends. On weekends,
they wear urban camouflage and that operationally, it will be noticed that Officers on
traffic control wear black on-black because of dirt and also for night duty so as to
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He |nd|cated that he wasn't aware of any. pat|en_ts>allegedly treated on the nlght of
the. 20" October, 2020 and the 218 ®ctber; 2020 by doctors. He also indicated that
in the absence;ofisuch report, the-Police would only.have records if it was reported
atthe Police::Station.- When also: asked -if the doctors who did.not report such
incidences to-the Police would be sanctioned, " the “witness- responded that the
relevant person would have to'report the incident to the Police as a Complainant and
itwould then be taken it up from there. He wasnot a rn\ember of the Security Council.’
As siich; the Commnssroner would not have mformed him if he were [n\nted as he was
his :Subject; T T :_,‘_: T SR e R L -

" -'.-',.,-i'..‘l..fj':“; E [ H T

He. |nd|cated that he heard about the announcement of the curFew on the radlo and '

reiterateéd that the. Commissioner neverinformed him of the Butcome of the' Securlty
~ Council'mestiig in respect of the curfew. He. dnly came:to know-aboutit after it-had
been imposed::Thewithéss confirmed that:he-testified-that Policemen’s uniforms:’

comprised.of black:on:black and neon blue on black and camouflage: When askéd f

hewas aware ith“at_'_Po[icefnen were-known to beé ¢lad'in other outfits while-on:duty;
the witness responded that they-could not carryweapons which would identify-them:
as Officers exceptintelligenice Offiders who minglé with the cfowdhand did nét:carry
weapons; When also asked if he had knowledge of Police Officers who did not wiar
official uniforms while armed; the witness asked the Counsel to shiow him pictures:if -
he:saw suchi?Officers and:inoted-that«the - said Officer: must put on-a body armor:

indicating‘Policeat the' Ieast He then gave the example ofOfﬁcers in- the State C.l D Il

hke'the**dlsbanded SARS T

A . .'_- - _.-, LT S S, -+
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He. :m‘ormed the’ Panel that he ‘was at- the To]l Gate-on the-13%.0of October ’[2020 as
wellasithe. Commissioner of Police and Mr. Goveinor: Hemoted that the Pelice would”

not-have beeritherg'if they Had: wnthdrawn Thedirectives to-withdraw didinot come
from thezComimiissioner of Police until the 'T4* of October; 2020 after the-‘abusé’ on
Mr.-Governor and the Police never retlmed as they had withdrawi ‘to their barfacks

and stations for safety reasons as they had become the subject of attack. It was his -

evidence that he would not-have kniown that the protesters were no lorigér at the
Lekki Toll-Gate frém -the 21 of October-as they had withdrawn from the ‘14 of
. October;. 2020:He confitmed that the Divisional Police Officer (D.P.O.) teportéd that
the Lekki Toll Gate was: blirit. He reitérated that hé was unaware that the protesters
‘welé o 1ongér at the toll gate from the 21% of October, 2020 as the F’ollce had
W|thdrawn from 14th of October 2020 I S e

e

He went oh to give the name of the D.P.O.of Maroko Police Station as CSP. Ganiyu
Raji and explalned that he came to know about the burning of the Lekki Toll Gate
bécduse it-was under his jurisdiction.. He indicated ‘that the D.P.O: owed the
Commissioner of Police the duty to réport any major incident under his jurisdiction.
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] Cross-Exammaton of ACP. Oludotun Odubona by Mr. Olagunju spar e e
He began by telling the Panel that the several.videos:he fendered before the Panel
were all taken from the Panel. . He:clarified that he did not rely entirely on the
description given tosthervidéos by the people who. posted them as he was familiar
with-Lagos and there were landmarks he could use to identify some areas. Although
~ the videos were not all from.Lagos, they. were all related to the #EndSARS protest
" between 8h.— 20t and 21st October; 2020. 1t was his evidence that he only visited the
protest ground onthe 13* of October,.2020 although other Police Officers were there
before' then: He then confirmed that he interacted with notable figures at the protest
gratnd while fully dressed as-a Police Officer. He: indicatéd that although he ‘was.not
 attacked, attempt was made-after Mr. Governor left. :
_ ACP.-Olagunju.requested that VID20210718. WA0013 be played the W|tness noted
- thatitwasdated.13"November, 2020 after Mr: Ajifor-objected-that: the date written
. on.the video {2021).was the date it was’ iforwarded to.the Pariel~He:alsor confirmed:
' that there was also-no #EndSARS protest on the 13%:of. November;:2020-When the - -
Counsel stated. that:the:witness did not.investigate the videos before bringing them:
before the Panel; the witness-emphasized:that videos did not lie and thatrthe risk-of
" crime rose -after the. #ENdSARS. protests. He-denied being.aware of:any:ttempts 10.
break-the.ranks of: the‘protesters by introduting thugs betwean 8%:20%:0f Octdbery:
2020. He was also unaware that'somé pedple:who tried to steal or-exhibited-violent
teiidencies were handed over to-Police Officers. He agreed that the-Police were not,
atthe Lekki Toll Gate after: the 13%.0f October; 2020 up.till the 21% of- Octobér; 20208
After the Cotinselreqiuested that the video-tagged IMG9987-in Serah: Ibrahims’s*
testimony:marked Exhibit A-be played, the withess statéd thatthe person in the video
looked like a Police Officer. However, he ¢ould not confirm:same until the AP-Number._ ___%
wasi provided. He:testified that he would be sutprised-if it.was.confirmed that the
Officer was there on'the:21% 6f October; 2020.as it was not brought to his attention:
He also agréed thatitmighthave been possnble,for soine-events such as the presence
of. Policemeri;at the:Lekki- Toll Gate on the 21 of October, 2020 notito have been
brought to the -attentiofi of ithe Commissioner: of Police.if .the video was |ndeed
récorded onthe 21% of . October, 2020. Further;-he ‘was unawate:of any wdeo or
- photograph of-a-man who had-been arrested while taking photographs of licénsé.
plate numbers. at-the -Lekki toll gate: Additiorially, he was unaware that the pérson
whom: hersaw:with thes ,scorplon was thé’ same person who was arrested 'For tak[ng
photographs ofllcense plates e S N e :

The witness testlf ed that he was not aware that the protesters arrested the said man
and harided him ‘over.to the:Police. He was however unaware that Officers from the .
Maroko Police Station came to the Lekki Toll: Gate round about; assaulted and killed
protesters after the Army had left. In his twenty-five (25) years of service in the Police
 Force, he was not aware that Police, who were not dressed in uniform carried |
weapons, neither was he aware that expended bullet shells were picked up by the
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that went close to them. He was not. beaten either but was-harassed: He went to
speak with them to allow citizens pass and.the others accused me of giving money to

those that wanted to yield to my.advice,-he was searched, , they were very aggressive

and he only:hadto manage the 5ttuat|on He said thls was reported in his message to
the authority -

The wﬂ:ness was asked to state how many- properties he saw the protesters destroy
on the 12* of October and he stated that no property was destroyed on that day.

On the 13% of October, 2020, the witness confirmed to be at the protest ground wuth .
- -his men but that his men were at a far distance he was the only person that walked
- into the midst of the protesters. He noted that his- men were very close to.Lekki round - -

‘about and watched from a distance with one patro| vehicle. it was a Tuesday so they

wore blue on black. He stated that blue on black is worn on Mondays, whilé they .
‘wear black on black on Wednesday and on Fridays,< the camouﬂage He stated that

he saw many protesters and that the Governor came: Before the Governor came, the
protesters were not aggressive, there was nowhere they could be because the Police
" were watching them from a distance. He empha3|zed that he did notgo close to them
-on the 13*% of October, 2020 because he was harassed on the 12 of October; 2020
and he did not want.to, provoke them again. He stated that the Governor came
- through: Qzumba Mbadiwe. There was no way the witness. could get across to him.-A
~call.was, put to him and the Govemor told him that every Policeman should'stay far
‘away. He has his own Police entourage -and-asked everybody to go back. Some of

‘the organizers of the protest accompanied the Governor to-the protest ground. In -
the progess of trying to address the protesters, the Governor was stoned.with sachet
water, bottle water and stones and the Governor's escorts had to quickly-move-him-———

‘away: He stated that he did not make a video coverage of this incident or take

pictures because the tension was so high that it will be stupid for & Policeman in

uniform to take pictures when the Governor was being stoned, with water and urine.
- The, situation did not warrant taking pictures because people were runmng heater

‘skelter but he did not run heater skelter. The witness said he had' to follow the |

Governor to make sure he éntered his car- safely and leave my: DIVISlon safe!y I was
also hit by the water thrown at the Governor. . -

' He noted that no Pohceman was d|spatched to the Toll Gate from the 14”‘ of October :

2020. He stated that he did not know when it ended and how it ended in Lekki Toll
Gate..He was not aware that 20th of October was an extraordinary day at Lekki Toll
~ Gate.because he was at his Station protecting it from attack. He stated that on the
20" at about 8:30 pm; people came to the station throwing bottles and burning tyres

and throwing it into. the station so they all came out. With the help of the good -

neighbors around and community leaders who spoke to them and the protesters left.

~ At the Station he was not armed, he was merely coordinating but his men were’

armed. He stated that he could not hear shootings at Lekki Toll Gate with the distance
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Cross-Exammatlon of D P.O Maroko Pol:ce Statlon by Mr. Akm Elegbede on
~ behalf of Lekki Concession Company:{LCC):> -

The Witness began by stating that his name is'CSP.Raji Ganiyu. He further confirmed
thaton'thé 7 of April, 2020, he was posted to Maroko Police Division. The Witness
* was asked to confirm where he was between épm on 20" of October and 6pm on the

21 of October and he answered that since the 14 of October, based on the order

of the Commissioner of Police he was at his Station. . .-, .~ = :

- He stated that while he was at the station, no member ofthe publlc came to his station
to.Jodge any.report as regards gunshot especially-on the 20" and 21 of October,

/2020, The witness confirmed that Admiralty Toll Gate.is under his jurisdiction and no
hospltal within his jurisdiction made any report on any gunshot victim. :Lastly, he also -

confirmed that there was no complaint made against LCC-on the 20%of October 2020

till.date by members of the public.and no- complalnt frorn members of the publlc as-
3 ,regards any lnudent at Lekk[ Toll Gate R S ACEE B S SR SRS

......

. Cross-Exammatlon of D.P.O Maroko Police Station’ by Mr O.C. Olagun]u

The, withéss was asked if it was the first time he was hearing an allegation that he and
his paen killed. Protesters on the night of 20%.0f October,; 2020 and he-answered that.

he. algo ‘saw. it on.social media.the same way. like anyone else-did: The witness

.confinmed that the Commissioner of Police had net: asked for his explanation on that

=."¥matter The witness having asked how. many Police officers he has under hirh, stated
that.he has 171 Police. Officers and.that those that bear.arms are those that are on
duty to; protect the Station and those on patrol he aIso stated that no parttcular

ammunltlon was allocated to hlm o > : S

The, witness. when asked to state hls duty as the DPQ, .Maroko- DlVlSIon over the

territory, that falls.within his division, he answered: that it is to. -protect lives .and-
properties-in the, territory. He responded-that if.an:incident goes. viral in his division

he.will be interested in knowing or finding, otit the veracity, of the incident even if no
one has reported He. also confirmed that all through the #EndSARS protest, he did

not forward,.any. report to the State Command as. they were all watching it live

mcludlng the Commissioner of - Pollce, SO there was no need

He conﬂrmed that hlS men were at the Toll Gate between 8"’ -1 3t of October 2020.
He agreed that during that period, the #EndSARS Protesters handed over one person
caught for stealing-a phone over to the Police men ‘stationed at the Lekki round about
and that they took him to the Station. He noted that the person was not prosecuted
as Courts were on strike and he was granted police bail. The Witness was asked that
within the time he became DPQ, if he and his men had ever raided the shanties,
_ witness said they raid criminal hideouts only. Witness further agreed that there are a
lot of shantles around Lekki and he knows about some. Wltness confirmed that lot of

Lo
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Re-Examination of D.P.O Maroko Police Station by Mr. Ogunlana: ::.
The Witness stated that the incident ended about:5:days [atéf after thirigs were calm
and the tension was less but hehcannot pit’a date to it. -

:‘z»‘ll"\ "n._" o

Cross—Exammatlon of D. P.O Maroko Pollce Stat|on by Mrs Amanda Asagba on
behalf of the ngenan Bar Assomatlon (NBA) R

The Witnéss explained the Police uses a central walkle-talkue and aII po]lce formatlons '

~ and sénior officers can know and hear of the events and happenings at any particular .
-~ timé. From the 8hto-13% of October; 2020 - he radioed; gave situation reports but -
after the 14* when-the protest became more violent; the police pui]ed out on the

- instruction of the Commissioner of Pohce and they watched the rest live on telev15|on .

[IJ'- -

but:communicatiori:did not SIOPsr et i o R I T T

Heowent on.to-state that on 20%.of October,, 2020 commumcation was on-gomg-_
although: they.were at the:Station. He noted that othér stations were. being-attacked.. -
and:-everywhere was blocked:-He claimed. that he. could: not-even listen .o the

communication of happenlngs around;Lagés because the tension was.high and there:
Wwas no step he-could take becatise he was in the station basedori the directive of the

Commissioner: of: Police,: because. the. protesters were becomlng aggresswe .That ;

oy
Y 'l.“‘

there was no Teport\of serlous crimes onthat: day

w_.I\‘;,-_ [ R T

Cross-Exarnmatlon of D P O Maroko Pollce Statlon by Mr. Owomkoko, SAN for ﬁ
Lagos State Government.b C o P
The Witness was asked if he. was aware. about the curfew dec[ared by Mr Govemor -
- on.the: 20™-of Qctober, he confirmed same and stated that as of the :20™ about,3 -
stations : were -burit which- forced -the, Governor:.to declare a. curfew, He:further

i ‘S»

e \ gl e

e

confirmed that there was no directive upon the declaration of cu rfew for his division .
 to: enforce the: curféw:and that the only:directive wasfor. everyone:to: defend their
station: He.explained that-for officers-from, outside jurisdiction. coming for.a special .
operation to his, jurisdiction there are procedures which includes documentatlon to
know they-are at-a particular. place. He stated that.there is no record of deployment

of Pohce OFF icers 1o, the Toll. Gate on.the 20 October 2020 T 5

o . -
TN -
. l”
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He stated that he is famlllar W|th the Onental hotel adjacent to Lekkl ToII Gate but _

cannot. confirm . the, hotel's security ‘details .as most of.the hotels have their own
personal security details and they report to the authority that deploys them. On the

~ night of 20%, ‘October;:2020, there was.a report that there was an attempt to burn- -
down the hotel and was it was prévented by the Police attached to the hotel but -

those policemen were not under his command.

Lastly, he tendered the Ammunltlon Movement Reg|ster of 1%t - 30* of October, 2020.
Consequently, a photocopy-of the. Ammunition Register of Maroko Police Statlon
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examine Lekki Concession Company CCTV footage, submit.a detailed forensic expert
opinion on the scene, recording of the incident.of @ctober, 2020, to give expert
opinion on the scene visits: by Panel members and to submit a detailed
comprehensive forensic report on the subject of their mandate. That to carry this out,

his team visited. the three (3) Toll Plazas operated by Lekki Cessioh Company, TP1 -

Admiralty Plaza. (the scene of the incidence), TP2 Conservation Plaza, TP3 lkoyi Link

. Bridge (where Lekki Concession Company Servers are dom|C|Ied) while all
- photographs dlsplayed were from TP1. The evidence given to his team by the Panel
. from the Nigerian Army was one 7.62 by 39mm live casing i.e. live ammunition that
- had been fired, one 7.62 by 39mm unexpended live round {one complete live bullet),

7.62 by 5tmm -expended blank round.i.e. that had not been fired and a 7.62 by
51mm expended cartridge that had been fired (.. a blank that had been fi red). They

-also got from the Panel two live cartridges that had been fired and one that had not, '
. as well as one live cartridge that had been fired which was teridered by the Army and

one that had not as well as one blank that had been fired and one that had not. The

Army also provided SMI USB flash drive for digital analysis which was alleged tohave
" contained dlgltal CCrv footage from TP1. Summanzed the balllstlc ana]ySIS as

fol Iows

1. --The two units of cartndge submltted by the Panel were of cailber 7 62 by 39mm
,and theywere live rounds that had been- ftred R

2. Two uniits of 7.62 by 39mm whlch were tendered by the Nigerian An'ny and one

of the units had been fired and the other had not; and L R

3. Two units of.7.62 by 51mm blank rounds were tendered by the ngenan Army
which one unit had. been fired and one unit had' niot* been Fred The live

ammunition that was tendered by the Army is of the same caliber as the .

ammunition that was presented by the Panel which is 7.62 by 39mm, while the
blank submijtted by the Army is not of the same caliber as the one submitted by
the Panel. One of them is 7.62 by 39mm live round, one éxpended round by the.

B Army and two expended by the Panel but the blanks were of a different caliber. - -
The blank ammunitions submitted by the Nigerian Army were not designed to be

fired by therifles that fired the live rounds. It is of a-totally different callber While

_ they are both 7.62 by 39mm the blank is: 7 62 by S1mm. :
In summarlzing the digital evidence., the Witness stated that the authenticity of the
footage tendered by Lekki Concession Company could not be ascertained as they
had no access to the servers-from which the recordings were made, however they
went on with the review to prove that what they reviewed is what was given to them,
and could not authenticate the source therefore there was no hash value from the
source device. His team was also unable to determine the method of extraction but
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one was not fired. Then we ha\»*e blank rounds that were tendered whichare 7. 62 by
51mm, one of those rounds was fired and the other: one'was hot fired and which is

quite different. Also, that there were various classes of ammunitions that are linked
“to various types of nﬂes there can be mult;ple flrearms bemg chambered to the same

typerotc ammunition.

That 7 62 by. 39mm was of Russiah ofigin, therefore it is Sovnet block natlon to Russian
breakaway: states mostly chamber their rifles to that-kind of ammunition and not

anyoneé as.Counsel just mentioned a list.*** There are quite a ‘numbier of them; there

ar& Various types of ammunition. 7.62 by 51mmfor. instance is chambered to certain
otherfkmds of firearms; 7.62 by. 39mmi is chambered to. quite'a number of firearms,

- whichetcanslead to’ having -an extensive: list of rifles - that .¢an.fire that - type of

ammunltlontaDesPLte"agreelng with the ‘witness, the :Counsel representing Nigéria
Police Force inquired of the Witness what mm according to-his analysis.is for AK-49
or. AK-47.in order to identify. the agency* culpable but’ the Witness stated that the
scope ‘of review is-niot-to speculate asto what agency is using what kind of firéarm,

but they 5|mply did: &n #nélysis-of-the évidence’ provided: to - the: Corpany -while
providing a-list of rtﬂes firing 7.62 by 39mrh and indicating which weapon flred what

ammumtlon can b “donebut this was fiot part of our mandate 4.2

_ "’.3‘:.-'.'-' "'}-_'"", - _‘,.f_-.__-...w.g -”‘__) tn" oAl 4 .!’:- ma -

=Counsel representlng #EndSARS Protesters (Mr ©.C OIagunJu and Mr Ogunlana-
-respectwely) and Mr. A: C: Eze informed the Panél of their readiness to eross examine
the ‘witness, although -thiey “were . constralned by:the lack of” coples of the report'

tendered by the wrtness and apphed for’a copy each

‘J. . -

T e

Counsel repre'senti'n_g the'Lagos State Govern'm'ent (A. J. Owonikoke, SAN) however
indicated that the ‘feport, though' straight forwdrd would require-other exhibits in
order for Counsel to éffectively engage the witness in cross- -examination. Further, that
although he was unable to cross-examine the witness, he requested that the

Secretatiat avail thenithe exhibitstendéfed: Couhsel representlng Lekki Condession
Company (Mr. Rotimi Seriki) also |nd|cated that he. would ilso hot be €ross- examlnlng

‘the witness lmmedlately

The 'Panel-directed all Counsel to obtain Exhibit C and study same in order to be

_ready to cross-examineé the witness the next day as the witness resided outside Lagos

State. Further hearing was ¢onsequently adjourned to 1 1% September, 2021.
On'the 11 of September, 2021 when the matter came up, the witness was rem[nded

'of h[s Oath

LASGJH' REPOAT OF THE LEKKY INGDENT INVESTIGATION OF 20™ OCTOBER 2020 . s 246
" ' W ’ '

")
ST

R
R

i

T
i

A e o
ST T

ey
i et

el

oy







past noon (12, 30pm) il latein the evening on the 15% ofJanuary 2021 He also noted

that he-was not sure if his team noticed that either the.streetlights or billboard lights

were turned on. Although he thought the billboard was switched off in the afternoon

He could notlrecall if. they were turned onin the evenlng ' :

| He conf' rmed that the LCC personne[ who was on ground dunng his team s visit to
TP1 pointed out the camera, which was mounted on the mast at the west side of the
plaza coming from Victoria Island. He explamed that his observation after watching
the footage was that the protesters were coming ‘from east to west {coming from
Lekki to Victoria Island and vice versa). He indicated that. the personnel informed them

that the camera was positioned-west. However, the protesters were located at.the
east side; -He stated that his team was not- shown a specific camera: They were simply
pointed: to the camera from a distance: and informed, them. that the camera'was.

mounted on, the mast. He noted-thatithe camera- was one-that panned-from'one -

- dlrectlon to.another. He emphasmed that the evidence hts team ¢btained supported
_ the assertion, that it was just a camera that parined, ttlted and zoomed,-He noted. that

it-was p033|ble for the Toll Gate and billboards, te limit the VlSlblllty of.the'camera as _

o they-were obstructions and that they did.not observe, .any other.camera at face level
at both sides of the toll. booth: apart from.that.which they were shown

.....i-z',_u _._.:a ¥ -; 1 :| 8 ' i .

, The witness testn° ed that hIS team aIso wsrted TP3-the ikoyl Llnk Bndge He clartfled
’that their investigation .did not reveal that the servers for the camera at TP1 were

located at. TP3, rather, that was the. information given to. his.team. When, asked what -

the connection- was. between_a server and:the surveillance camera in relatlon to the

T T
SRR e gt e Sl s T RN

footage | recorded -the ;witness, -explained thathis. team was told.-. that the footage

recorded. at TP .was stored in.a server.at.TP3 and when they requested permission -

to.visit the site, they were informad that most of jt had.bgen burnt. However, they
were, given access to Jook.around where. they conflrmed that.it was mostly. burnt,in
the company- of their dlg[tal forensic expert.. He confirmed. that the connectron

between a server and the surveillance ¢amera was that the server was the storage .

platforrn He noted that although his team did. an extensive review .of the Iocatlon,

“they, observed that it was extensively vandahzed and burnt with little to.be seen. His

team did not notice anything indicating a server. He. .agreed that a portion of the
report he prepared specifically. referenced the fact.that the footage changed from

color to night mode at 18:53:07hours (6:53pm). He also.indicated that it was correct,

to state that-the, clarity of the foofage .captured or. recorded by a camera was

dependent on the level. of. :I[um|nat|on of the location. When Mr. Seriki asked the

- witness if they observed whether the streetlights or billboard was on from the 19* of
. October, 2020 till daybreak of the 20% of October, 2020, Mr. Ogunlana objected to
the question on the ground that the witness was neither at the scene on the night of

* the. 19* of October, 2020 nor was ewdence glven in reIatlon to the 19* of October,

-~ 2020.

L3 - .
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- the Chairperson of the Panel was admitted and marked Exhibit E: -+
- T - | C i ady g RS o T
The witness stated that he was awaréthat-a curfew was declared in Lagos State on
the 19*.of Octobei; 2020 by the Lagos State Goverriment and that it was reported-in
 thie media. Lastly; he noted that at the time of his team’s.visit to TP1 and TP3, they
- were both not operational; neither did they observe any toll collection taking place: .~ |

’ Loy
[

Cross'-Exah'iination of Mr. Fun'sho-Ako By .Mr. Adesina Oghhlana.,

i The witness: began by conf rmlng that the llmltatlons his team: encountered were
: conta[ned in Page.4 of the. report and that they were seven {7) in number.- He
~ indicated.that number three (3) of the- limitations was.the lnablllty of the LCCto.

provide his team with relevant |nformat|on such as the LCC's inability to provide his

. team with 1nformat|on due to the burn:ng of their servers. He also confm‘ned that;that
was the information the LCC gave them, although their visit to TP3 which was the
alleged location if the servers were burmned down, in addition to a part of the edifice.

" He explained that another limitation was by LAWMA whose Twitter handle ‘indicated
that a.cleanup ‘was done-at the scene:during his teams-open; source Intel-and that
they tried to find out if any cartridge casings were picked up.during the exeicise. He
also explained that this:was done by placmg a call totheir number, but they never.

~ heard backfrom the agency S I I S S

The w1tness further explalned that the other llmltatlon faced by hIS team at tthe tlme
of tHeir:investigation was the-inability to contatt key persons to ascertain-the-veracity—:
of statements.- He gave the example-of allegations that although victims who were
alleged to have Been -shot were. moved to.medical facilities, they ‘were Unable. to
obtain a piece-of the bullet allegedly fired at the individual (which had been removed ;
by the doctor). He hoted that this would have enabled his team match such bullet or ;
. the cartrldge casings toa firearm. He'stated that this was why LAWMA was contacted, e
" as-the bullets or casing-could have been picked up during the cleaning exercise. This, .
the;witness noted would have enab[ed' his team perform a Ballistics Fingerprint and - :
cress match same against a specific rifle. He explained that although some of the E '
hospitals were also contacted, they recelved no feedback up till the time of his ik
appearanceatthe Panel. = - . L T ;
Ref_erring to Page 14 of th_e_ report, the witness confirmed that the f_ootage went from
colorto black and white at 6.53pm and back at 7.48pm and from color back to black
and. white at 7.49 respectively. He specifically noted that the change from color to
black and white occurred at 6.53pm and remained so untll 7.48pm after which it went
- back to black and white at 7. 49pm :

oo

Y
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- Mr. Fusho-Ako confirmed reading that Mr. Raji Fashola discovered-a-camera during
a visit to the scene from a news report. However, his team:was not shown any camera.
found by Mr. Raji Fashola in the course-of their investigation and examination. When
asked'if he thoughtthatithe LCC had questions to answer going by the contents of
thesrepbrt he prepared and which he was ‘standing by, the WItness mdlcated that
those questlons ought to be posed to the LCC ' S -

Cross-Exammatlon of Mr. Funsho-Ako by Mr. Bernard Omga on behalf of the
Nigerian Bar Assoclatmn. : TR : . s

Th'e Witness began by clarifying' that the terms of his firm's. engagement only required,
thém to conduct a-crimé scene investigation, -examine CCTV footage and:give
detailed forensic. expert opinion-on the details of the footagé in respect -of the:
_incidént -of ‘October 20, 2020. He noted -that-hospital visits weére not.:.included:
However, they-called some hospitals to request that-any ‘ballistics evidence be.
‘forwarded 1o their team. through: the Panel. This, he also. noted:marked the end: of
‘their exercise: He went on.to confirm.that the team that conducted thé investigation
was listed at the back of the report. He confirmed that the report was his document. -
~ When-the witriess-was asked if. he.was asking the. Pariel to-expynge the:part of-_the»
objective which-required:his firm to.ascertain-of protesters were injured, the witness
:explained that his firm's ob]ectlve was to determine. if live rounds*were fired;at the
-protesters By. the.carmy. and- to..determine. based -on -exhibits presented if the
fundamental human:rights of the-protesters were violated,:badly injured and/orkilled
by the Nigerian Army at the Lekki Toll Plaza. He however indicated that if his'team
~was able to determine that live rounds were used and protesters suffered bodlly_harm _____
durmg the rev:ew, samewould have been stated. . - S e

The wutness relterated that hIS team was not engaged to ﬁnd out [f Ilve rounds were _
fired: He emphasized that they were retained to conduct a crime scene Jnvestlgat[on
Haowever, if.during the ¢ause of thee investigation it came to light that live rounds were
fired by the:Army; itwould have been stated in the report. After be:ng asked to read
aloud. his firm's-.objective, the witness referred. to_ Page 26; Conclusions and |
Recommendations ( items 1 and-3) as the parts of the report which indicated that-his -
team met the, objective..He then explained that his team’s findings showed that the
integrity of the scene of incident was not preserved while items of physical evidence
were. removed and lost during the time-lapse of the incident ‘and the scene’
examination, based on his team’s objectives.-He confirmed that his team was unable
to determine if live ammunitions were used as a result-of the tampering with of the
scene of the crime and. that further analysis would be required by persons he could
not indicate. He explained that the other type of analysis that is required is having a
known source such as cartridge casings, basically a ballistics comparison.
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determine the manpower and resources to be deployed 't was.afterwards that they
went back to carry out the investigation. = .o o - '
“When the Counsel agam asked the pomt at-which his team reallzed that the scene’
had been tampered with, the witness explained that forensic mvestlgatlons could be. -
conducted years after the incident. However, what a forensic investigator would be
searching for were when conducting such are certain character:stlcs of evidence that
linked ballistics evidehce to a firearm which if found you can still can still be used to
build & case. He agreed that it was cbvious from the first visit that the scene had been |
tampered with. He explained that muzzle flashes were flash illumination observed on
‘the muzzle of a firearm, where the bullet exits, indicating that a firearm whether of a
- blank or live round had been discharged. They are basically hot gasses. The witness
asserted that his firm achieved its objectives by coming up with a conclusion and
recommendation while clearly stating their limitations as to how further lnvestlgatlons
could be carned out in the event that the>Panel decided to- do so. - .

.Cross-Examination of W__ii:ness by Mr. Nwota,.Cpuneel to Mr. Lucky Philemon. .

Cross-examination began with the witness confirming_that he-was standing by the-
report prepared by his team as well as the assertion that no acts of vandalistn were |
,observed from the 19" of October, 2020 until vehicles suspected to belong to the
Army arrived, neither had there been shootings. When asked if the protest his client
participated in was peaceful until the military arrived, the witness responded that-he
was unaware of the protest his client participated in. He indicated that based on the

footage of TP1, everything was geing smoothly, disagreements were minimal and-the . .

protest peaceful until the army arrived. He indicated that no other persons appeared
to have approached the protesters aside from those who appeared to-be military
personnel; neither did they observe unknown individuals without uniforms except
those identified as the army. His team did not observe any fire at the Toll Gate and
-at 19 38pm there was no appearance of protesters He emphasized that his team
only stated their observation, which was that there were no fires. When asked if the
cleanup done by LAWMA affected his team’s investigation, the witness noted that
lack of conservation of a crime scene made it very difficult as whatever evidence
 retrieved from that scene loses its probative value. He emphasized that the -crime
scene was not properly preserved and that it should have been preserved as core
e\ndence could have been washed away for example durlng the cleanup exercise by
LAWMA.

Re-Examination by Mr. Ogunsanya.

The witness clarified that although their investigation revealed that either live or blank
firearms were discharged, however he could not indicate whether there were
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advanfag‘e that that on a mast far away from the incident.. . ... peo =20

RS PR & WEA I

Referring to page 16, first (1%) bullet point, the witness indicated that although there

were significant timesg;wheresthéte, were ‘muzzle flashes -at'sporadic times; the time

second (24 bullet point it could be observed that the muzzle flashes appeared to be
- dirécted towards the sky and the diréction of the protesters at other times. It was his
evid en;:e that the type of ammunition (wh ether livg' or blank) could n ot be determined
from the fostage. In determining the type of ammiunition, e explained that a blank
one had no bullet and produced a loud 'sgtind becauge it_had no”projectile ‘and
needed the bullet'had to be extracted after beirig fired by pulling on the’charging -

19:23kours=was. only used to reference the point. He confirmed that at page 16,

~handle to extract the cartridge case as there was no backviard fndtion of the cartridge’

case. It Was’his Svidencs it it was. possible for the-bulets, 16 have matching
characteristics with specifc rifles. In respect of the fireaimn &t pagé 29. the witness |
explainied to wit: “Thess two cariridge casings are 7.62 by Soriim that feans they
Have 3lfcadly beer fired. | falked about an sviraction ipon iring, The dlarmeter of e
bariel 18 what Gives'you the calloer. tho diarméter of the banl 1€ Sboost 7 65mm

FE '\. R T i ;:1;.:...- AL L A ‘ L R Ly iy it R . S -
-the length of the case is 39mm. So what we have here is casing from
D B O T s AT R

- ammunition.” 1 T T T P ey T S
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‘Moving n'to Eége 31, the witn ess stated that the last two (2) wéﬁ-g blanksighat hrad K

[been and not been fired respectively and went on to describe the weapon on page

- 3l.asa 762 by 51mm:blank which had hot:been fired, and the reason. why the base
didinot show a firing pin-impression:: When' asked if he! could- provide 'the ballistics.
reprgrtifor: Bxhibit Bitendered “by“Miss::Serah:Ibrahim; he noted that-he coiild :not: -
commiént:son- those- exhibits ';'-as-uthey"twére ‘not :within ‘the scope:.of - his firmls-

- engagement: He however informed the Panel that the fi rearms’in Exhibit B were from
rimless:ammunitions:which had been fifed:‘and although he-observed some firing pin:

impressions at'the base i-of:som‘e_:'of'the'efir’earri'i's,-"thEy. wotld-require examinations. He

statédssmphaticallysthat they were:not-from.blan ks-nor.live onés without bullets in
ahyzofithe roiinds.When asked the type:of rifle that-could firé it, the witness stated
tH-a_"cﬁ«‘rffT:h‘i_sf'-is Aromarifle’ not a héndgun':qr-‘-a pistol but:1 should mention" that' with .
regard to-the kind of caliber, there are quitera number of rifles that would fire those
kihﬂ;;#offammunition;_ the 7:62 by 59mm can be fired by an SKS which is a Soviet type
oftifle;AK47, type 56 rifles and variants of AKs, etc. but the blanks supplied can be
fited:by-anFN FAL, a'genéral purpose machine gun’GBMG, M240 and | think there
878819 Sauer7.62, and quite a number.of rifles.” - I
aril e R N TA NI CI - ,
Heg:rioted that the 4 conclusion iri the report was reached based on the study of the
foctaye from the LCC supplied to his firm as well as a visit fo the scene. He did not
E‘ﬁiiWﬁ?th'é source Exhibit B.-When asked what ballistic comparative was used to
detérmiine, the witness noted as follows: “When a bullet is exiting a firearm, it varies
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relevance. to his team's investigation as.it contained..a variety of footages which-had
no relevance to the investigation and also that the, footage started from 23.5%hours
- on-thel 9th of October, 2020 and, emdedrat=20 OOhours on ‘the 20 of October, 2020..
It wa' His contention: that‘%th et time: sparks suspected fo:be muzzle flashes were.
noticEd’ Wis 3t 19:00 on the.20th of October, 2020 and that no protester appeared
*_to have been injured from.the prewous day till that moment. It was also his contention,
thatat 19:12 an individual who appeared to have been injured was noticed while the
" movement patterm at 19:15 suggested that'thé protesters were carrying an individual,
~each. at both times and making their way out. of the'area secured by the soldlers
However they dld not know who the lndlwduals were. R B

'lc'f":'i'-"'!‘- PR T Dasped ~ IR .;- RS v ,,-‘-- A]'-.s -'-K

He' 1nd|cated that for most of the time, the muzzle flashes were angled up aIthough |
- there;Were sinstances.where- it .appeared that. they: weren directed- fowardsrthe:
. protestérs. He went on to exp1atn that elght (8) minutes after pomtlng fiflesiat the:
Lekki Toll Gate ;the hiig of the camera chaniged from color mode to'what appeared
- tobe n[ght vision.mode-and-also: that the camera shifted from’ preset. modes st 18:48.
hours. He explamed that'preset modes of &‘camiera were set sequences whéfebythe
caméra positions itself to capture footage. When' asked if the camera could. theri be
tanipered with in order to make it-static- and:’boycott!the: rest of the footage;:thus:
amounting to the manual mampu!atlon of the camera, the witness responded that
although he was not a caméia, éxperti-heshowever: believed that.if-aicameta: was:
réfioved from automated mode of recording, the angfes could be adjusted When -
. dlsgasked if his: findings ‘suggested: that:ar carnera: that' ad - been -ifi*auto- méde:
chariged- 16 man ua] mode, the Withéss explalned that at-18:48:45h60rs! the carmetas:
shifted from the automated mode t5iwhat his/firi's @nalyst bélieved 10 be mamJa],.___,__

controlimodeas the ¢odeés d:splayed on thé screen from presets:1- ‘IO and that some- g
sect[ons 'of the footage showed magnlflcat[on of the footage v S ey . ; 1,
. "1*‘--‘ I N SRR B SR S R N SR e --':-:'-'-:.'e--'-"'-5-:"1»"L:-‘ kgt ‘? 1%
. He clarlﬁed that he hever' concluded that someone was behlnd the' cafmera at. SOme % 3
- point: ‘He méraly suggested thatitias'a: possnb:llty for someodneé to have been Behind! ) f
the'camera. He confirmed that the arfiera had conslstently recorded in color Hode %
unitil the arrival of the military-and-even wafter: His team -however observed that"at ;%

18:48:45hours, the camera changed from thé control code presets 1-10 tosomething

quite different; by ichanging to- grey18: 53hotirs. ‘He informed the' Panél that the lg i
mantial scontrol~of the ‘camera occuired - beforethe- charige in “color ‘and that at ;
19.38:31hours, there-was no appeafrance of any protesters left at TP1 and that after &
this, at' 19:48:17Houré ‘again, ‘the ‘cdmeta changed from grey to color and about & g:*;
miriute laterchanged again: He noted that he was unable to draw any inference from ¥
these facts apart from the fact that the camera‘changed from color to grey and back.-

He clarified that his team was not given access. They were merely taken to-the
location of the server room where they noticed that it appeared t6 have been bumt: ‘ ; f
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one of the staircases in‘TP1, the witness mformed the Panel that«although hedid not -

see the.things seeh.in the photograph, they.were: showevernot bullet holesiand he'
didn’t khow the things the. examingrawas réfétriig to. After requesting that the portion

of the: flash; drivestendered by Miss.. Sarah-tagged 8734833D be played, the witness
Went Ot state that: although his team came across areas wuth burnt out sections, he

could not say. that what they observed was the.same with what he was being shown
because: of the dfientation of the photograph it was his testimony that there was =~
nejther..sufficient information-and-details because the photograph was a.close up:’
‘He réiterated:that he could not tell the part of TP1 the photograph was’ taken from .

the close upframe e ey e e D e e L
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Mrs: Funsho-Ako indicated that it was" possrble for hlm tos conduct an: analy51s tof :
“eofitactwith-high velotity projectile using the: photograph :Howeverzhe wolld néed*
to visit the:scene. He explained that they obseived sections that-showed sceneslike: -
‘the ne i the photographduring his teaim’s visit to the scene: He then went-on to
explain that#you would'notice that:at the: bottom of thelpipeyouhavewhat appeais’
to-be’defosits:and:when.you. have. thlngs burning under-high: temperatures; you caf.
havesitactin'différent ways.: AMhen.we saw-asimilarimage; 1o alay person-itiooks like:
bulletholesitisnot: there wereno deep penetrations to:show:bullet halesnSecondly;”
itwas:an impossible:angle to fire: at; a bullettravels in a straigtit-trajéctory and begins.
to.spiral-asthedistancesinereases:Unless we:have the full:framie;iwe can't really go.
) byathls,aweman*comparerlt with:somé:images, we \gotias well ]| hls type of scene; to '
somegne:whois nettrained erI appean as: bullet holeer ! - ‘

- ; N s L
"T ik f“:'_"-,. tai e L,

| and Went ahead to clanfy that whlle he could examine the photograph he could not
visit. the scene as he: dld not know if any extensnve renovatlon had been done
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ZOOM PROCEEDING OF THE LAGOS STATE FGRENSIC EXPERT, MR
DIEYE TONYE WILLIE -HARRY: ON THE 28"" OFfSEPTEMBER.\2021 S¥as

'Mrs Amanda Asagba w1th ACCl Eze for the Nrgertan Bar Assomatlon (N BA)
MeEB.C. Olagunju for'hamed #EndSARS Protesters on record B

Mr. Adasing Ogunlaiva W|th Ayo Adem|luy| for the Pet1t|oners on' record
Mr. Jonathan Ogunsanya Esq Counse[ tothe Panel. o
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ambulance able to convey victims to hospital for medical ¢are, before arriving
at stated conclusion. In the first image:we see what is clearly accepted by the
team as a law enforcement’ grade projectile embedded in the: leg soft tissue"
‘without: creatlng a fracture in the bone. What you see to the left of the image is
actually a bone so we see that the projectile had been embedded. The witness
further stated that the last image to the right is exactly what was seen in the first
image on the left on page 16, and that his team found from the data that was
~examined including ‘the timelire of arrlval of the injured Protesters at the
medical facility and the naturé of the injuries sustained by the victims taken to

'the five medical facilities; that no mllltary grade live ammunition was flred at the |

. protesters at the Lekkl Toll Gate on 20th October 2020

The Wltness stressed w:thln the time frame of reference between 6 30pm and
8: 34pm that- the four, (4) ‘gunshot. injyries between 7: 05pm and 7:A5pm
examined by the team can be safely ldentn‘" ed as dlscharge as erther low
velocity caliber arms or artisanal 12 gauge firearms, he included the caveat and
that his team was unable to ascertain how or by whom, where and when' exactly

where these gunshot woundsflnjurles were sustained.due-to the. apparent .

breakdown of law iand order. prevalent throughout that day; afternoon and.
evening of the 20th of October 2020 at the time of thé alleged Lekki! lnddent
The witness maklng his conclusron from the" examlnatlon ‘and. résearch
surrounding open source imagery and news reportlng including social media;
along with the individual i injuries and medical reports was of the oplnlon that
Live military grade arnrnunrtlon rfiay have been d;scharged at some polnt at the

Lekki Toll Gate on“the 20 6f October, 2020 after 21:00 hoirs and possrbly
aimed at the ‘road’ surface in front” of protesters, tl‘lIS ultimately caused the.
prOJectlles to ricochet resultang in the core breaklng out of the jacket and hrttlng
the majority of theé v1c1:|ms in“the lower limbs at much reduced klnetlc energy "
but with’ enough energy to fracture the Iong bones without exiting the victims.
bodies while his team Was able to rdentlfy thé firearmis carrled by the mllltary
officers dunng the' alleged mcudent as Kalashmkov AK type variants mcIudrng
Chinese type 56, some with (foldable bayonet) extended. Thése weapons
discharged the 7.62mm X 39mm type 56/PS which refers to the (molded steal
core projectile wnth steel Jacket) The direction of the muzzles of the ngerlan '_
military firearms as seén in varigus videos recorded dunng the incident varies -
predOmlnantly from pointing towards the ground to dlrectly skywards on the
discharge. :

" He noted that his team did not view any footage which definitely showed the
muzzles being aimed at 'ahy ind'ividual and at the same time being fired with the
effect thereof, with what his team could freely access to be firing live
ammunition which the witness elaborated has very large definite characterlsttc
and gave a scenario of someone being hit with a Sledge hammer in the sensitive
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" that round ata 100meters with a bullet travelllng at 703meters: per«second welghed
7: 9grams at:an unprotected body is catastrophic'an“dra Blo6d bath ‘as there would .

__ have been blts of organ, bItS of braln,ihuman*hands legs torn from the bodles and
that di

e

blos _F’bleedmg on a concrete orasphalt is that it cannot be cleaned with a broom as
 the:nature of blood itself is that it soaks into any:surface. it can find and stays there

untilthe sutface is either resutfaced, drilled out or.chemically cleanlng ‘and in chemical -
cleanmg there is Stlll a possrb:llty to locate spatter months after the mcndent has taken

_ The thess concluded that for someohe: to say to h1m thatrtroops in aimass: f iing"
lire’ F red into’ protesters at a range of 100:::150:meters, he.wil visually. say and put:
- his career on 1t that it is imipossible to be relating whether or not the result was visible.
" Also; that itiis impossiblé thatthose troops fited Jive: rounds into- that crowd Judgmg
by the: srtuatlon ‘and-the: eﬁ’ect of the weaponry andk: the |njur|es et baragt

Thet,wrtness was: asked if: he frled any: other document a5|deslthe ones he listedam
'Appendm Ill onrn‘ there,are 'any other docurnents ¥ He responded by saylng that he

He also stated that for the purpose of 'l:l'lIS report he explamed that the documents
were the source documents for the- rnedlt:al aspect of the report and they also looked -
lo“‘t o nformatro fonline./What was Hvailablé in ths egicn’ of wdeés Witnesses’
acCount plctUres and-soon. He however made'it ¢learthat this was Aot registered
on thlrs ||st When asked 1f he mterwewed the hlerarchy oF the ngerla Pollce and the g

When confronted wrth the qUestlon of How'the W|tness carfie. about hls f“ ndlngs that "
the' N!genan Army Was. deployed because it was’ apparent that the Nigéria-Police
Force was mcapable of maintaining law and order, the Witniess responded that as at
the trme his team comprled the report &arliér'in the month - of February, 2021, the
broad consensis was that the military were- deployed t6'Lekki Toll Gate: The Withess
' fuﬁther stated that'he. does” not heed ¥o' go into detils abdut-the Political or-socio-
economié"hecesswy to emphasuze wihy or if of when thé decision was takén to deploy
the' ngerla mlhtary to the Toll Gate and it sufF ced to say that was not part of h|s
teamsrnandate AR S LA S -

1:(.. _r"r‘-',\’- A , ;‘;._ - LE T e e

Wh'eh_.the' .'witness was asked who gave thé information that the Nigeria Police are no -
longer capable, he responded saying, “First of all and ‘most importantly in source

.t
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* sitdown on the floor singing songs or waving banners when people around thern are .
dropping,:bleeding and dying..The Witness also_confirmed. that there was an.injured
person on the ground in.the footage::The: Counsel asked the witness if he believed
the people arpund,thesinjuied person were not telling the truth and he said that by -
histanalysis, he believéd that somebody was injured but- both the reference in the -
“they-have kill him” quote and thén by.the CNN reporter that.the Nigerian
government dénies this happened mlsconstrued delnberate[y is their finding in the
investigation. oo : : oo Bl o
He'noted that he did not question the fact that somebody was injured, and that the
. crowd- around .might believe that he.may have. been killed but what. heé was
~ questioningis the procedure which CNN uséd iri placing images, sounds and. v:deos '

besrde each other inan attemptato portray sornethmg sthat d|d not take place SR

sl ey poi

Ther Counsel referred the W|tness to 00 02 39 00 in the footage and Mr erlle Harry '
stated that witnesses told CNN.in. their description of- that incident. He said it/is on.

the.video.and that was why he.requested that the actua! footage should be seeh. He
explalned that when the moving.images are viewed, the viewer will understand what -
the comments about the discrepancies.are-but: however: CNN -triedh to: imply:that

ambulances were stopped by Military, F’ollce, SARS or whoever, else that was present
from, _evacyating injured petsons from! the area. He. stated, that:they. found ;out-that
the.ambulances did evacuate people;from the protest ground as early as:é: 30pm '
which indicated that, people were. able to be-taken to.the hospital:: The first arrival .

that.they. noted..was at -7:04pm 50: -that. reﬂected poorly on the reportmg that- .
ambulances were stopped from entering: the area B LI I

The W|tness sa;d he will not be surpnsed that the: Panel has.a video showrng
ambulances parklng by the Lekki Toll Gate on the 20" of October 20207and he stated
that as, of June, 2021 the - mformatlon they had juxtaposes the one from 'CNN. He -
sald he was hot. aware. of any. other video,: ,recordlng or-interview wrth .ambulance.
personnel. He affirmed that he said his first discrepancy was that:allflash and sparks-
‘are the sound of b[ank rounds He stated that he would 99 9% affirm that the bullet
handllng of eapons goes further than muscle ﬂashes
He. confrn’ned that he said the nger:an Army left the Lekkl Toll Gate at 20 34hrs and
he, got thrs mformatron from.multiple. video recordlngs including CNN on the arrival
and the departure of the Nigeria military personnel. He explained that his team -
added a lead time in order to allow for possible dlscrepanC|es of the videos, which
was. how they arrived at 8:34pm. . The actual time which they agreed on was between
when: the first vehicle left and. the last vehlcle within that time space which was
between. 8pm and 8:34pm. He stated that in the context of their investigation, they
took into consideration what they called “Iead times”. They could not be specific

LASG JPI REPORT OF THE LEKKI INODENT INVESTIGATION G‘Zb’" Om Zﬂl’é - . ) . 274 .
B ' . . '







the Nigerian Bar Association. o e T

Cross-examination started with theswitngss confi rm'ing that the ballistic report was
prepared in February ; and&ighed on the 19* of February 2021, while the media report
was’ prepared in June. He explained that the procedure-for Forensics in the. United

Kingdom (UK) entailed isolating the crime scene and an evidence based investigation

followed by ballistics, med|cal and finally digital investigations. He stated that when
he was briefed on the a55|gnment he requested for access to the medical data and
~ a visit the scene of the incident, which was granted. He expatiated further, by saying
* that after. being granted access, he carried out his investigation in December:2020
and. reiterated that the emphasis of the gathenng of the evidences in forensics
reqwres immediate presence at the crime scene, and that the delay between. October

~ "and December resulted in the loss of available items that could have been used-to

give a clearer picture of what actua!ly took place. In addition; he stated that the Iapse

in time.:before he.could carry out-his 1nvest|gat|on was & great defi clt to the- "
'assmllatlon and the gathenng ofewdence S e e,

He went on to exp!am that the exh[blts that were handed over to him to :nvest[gate

could pot tell the source .of the. weapons. fired on-the streets as no .weapons of

arhmunition was.given:to, hin or his team. and that although his ballistic report shows

alot of firearms, they.were, not given ta him by the Lagos State Government. He.

stated that when carrying out his investigation with his team, they not only had images

that appeared at the scene, but also had medical reports and X-rays and thatin order.
for hini to,have.conducted a perfectly sound ballistic report, he would have had to .
have the weapons the Army used on that day and also the weapons of others atthe..
scene who.were armed. He re-affirmed that he indicated early in his report the issue . -
surroundmg the difficulty to come to a conclusion, and agreed that in a perfectworld, -

he should have beer able to pin down immediately the day the incident took place,
 requested the army to produce the weapons deployed, requested from'the hospitals

all materials removed from the victims and also interview the said victims.on a orie on

one ba515 but as he was not a Pohceman he could not stretch his dutles beyond his
capab:lmes ' Lo

He forther stated that he was to produce the report based on medical forensic-and
balllstlc ewdence that was avallable, and as a result of the constraints.he mentioned
earl:er the report was: only the assimilation of the combination of what he and his
team found and was not b[ndlng in any way, but has very strong basis in a given field
as a medical report. He disagreed with the notion that as an expert there were certain
jobs he should not take because all the elements of the case were not in perfect
sequence, but rather he stated that his intention as a Forensics Investigator was to
get to the bottom of what took place and look at the evidence presented without any
bias and that he had sufficiently fulﬂlled h|s intentions.
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that the entire process could very eas:ly have been avoided if a clearer and more
defined crisis based management sequence had been putin. place. He lmpressed on
the importance of urgency and.expressed. doubt that something similar to this could
everhapperin the UK as, ltﬁwould not be handled in the same way as it was in Nigeria,
He, ﬁh{gwever stated that itis only.a mere speculat;on on his part; and that he is more -
suited to obserwng a scene where there is [ow intensity conflict duratlon and where
there are no.rules of engagement and no.constituted legal authority. -He expressed
" that looking at the incident at the Lekki Toll Gate compounded by the |ack of physical =
“evidence he witnessed at the time of his.inspection, posed a great challenge for him .
to be quest[oned on the subject matter. However, he stated that despite’ the- lack of
“information _or ev:dence, he be||eved that the investigation’ he carried out was

defi nltely better than choosmg not to do anythlng, and he and’ hls team got 1t nght
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When asked 1o tell the. Panel who was respons:b]e for cleaning up. the crlme scene’s.
- andif he asked that question_as an expert; the witness indicated that the answer to,
the question. was, two, (2) pronged. He. explamed his team was, informed. that on the,.
- morning of the day- after the.incidentand subsequent to the visit. by the kagos: State
- Government; residents around the scene of the.incident. undertook to clean up the-
debns from the weeklong actjvities. He noted that it: was,shock to. hlstearn when they .
reahzed that materials, that would. have,, constltuted ewdence had been. lost For -
example, and as such.a lot.of batficade had been moved, fires that had been ragmg ,
at the toll booths themselves had also been extlngUtshed SR

o

Lastly,,referrmg to page ‘17 of l‘IIS team s report the wntness was, also asked 1f he was
standing by their statement that the death toll stood at zero (0). To this, the witness
noted that although the report was written in June, he honestly did not know what
the death toll was. He had no idea what the death toll was..

| Cross-Exammatlon of Mr. Wlll:e-Harry by Mr. Adesina Ogunlana. 3, ;

The wltness began by lnformlng the Panel that upon thelr engagement thelr B
mandateé was to conduct a review into the events at Lekki Toll Gate, a review on the .
digital media impact.in relation to the incident.and produce the report which he had
done. He went on to state that he had no psychologist, psychiatrist, sociologist or -
political.scientist on his team. He md:cated that he was a ngenan Natlonal who was
'lnterested in ngerla ' SRS o '
He went on to -conﬁrm that. Lagoon Hospital, General Hospital, Vedic, Reddington,
" Grandville Trauma and Doreen Hospitals respectively were listed in- the report he
prepared as one of the hospitals his team. was given material from. However, the

Lagos State Teaching Hospital (LASUTH) was not listed as the hospital was outside

L
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that travel time so we calculated like an hour to get to the hospltal 1.cannot tell you-

what time or where he got shot what | know is that he arrivéd 5t the General Hospital

~at 9:41pm or 9:38 pm respectively with-a: «glirishat wound showing the characteristics
of a high velocity injury furthef: r&inforce that X-rays and subsequent treatment of that:

injury.ThatisWhat | ¢an tell you. | cannot tell you when or what time whether it is at
8: 30pm or 9 40pm or whether he was shot 2 m[nutes before I don t know

He testlf' ed that h[s team examlned a total of elghty-sm {86) medlcal injury reports

belonging to eighty-six (86) different hurman beings. However; when asked if the "
namie.of one Olajide Ajumobi was included in the said list, the witness categorically”

stated that he could not confirm or deny same ‘out of the blue” as he could not
remEmber all of the names: This was Because he did not have'the. complete list of
the reports before him-at the time of giving evidence as he had thought that all that
would be needed by the Panel would be the names contained in:his téport. He

however indicated that it would be possible for the name not to have 'appe'ared in

his'teport and in the event that it was there, the victim might have: either given.a false

namé or it coiild have been misspelled: The Wwitnéss went over his: explahation again

and when also asked ifthe hame'of one Samuel Oshoala was also included in the list,
he stated that. he was unable to answer the“C[uesnon iR e Tesor The 0

_f ..'.""." .""-'.:-"' S e - _.; .‘ Lo e .’... 'J.. s B AL .é)!;‘-l';"‘-‘-""- .__‘ A

- Lekki Toll Gate, Lagos State
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He: den[ed testifylng that Iaw and order allegedly broke down at the Lekkl Toll Gate :
orrthe 20th- of:October 202_0. Lastly, he-élarified that he was neither saying that the *
protest was peaceful nor violent or as.the preamble .of the report.-emphasized the”
breakdown of law and-order-around the: State; although hisreport incltided the fact
that‘an ‘ongoing peaceful protest had been held on the #EndSARS movement at the -
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G. The Panel finds that the protesters had very cordial. relationship with the. security
agencies and even had cause to.pave;way'forssome Naval offi cers who were on a
. mission somewhere along the Lekk| Ax:s

[P tL‘ PE 4 P
4 Lo v

H. The Panel finds that both the State and-Federal Government were well informed
about the protest and prominent officials visited the protesters at the Lekki Toll Gate,
'--'uflncludlng the Governor of Lagos State aid other promment politicians.’ Prominent
stars and musicians were able to engage the Pollce maturely to avoid any clash-

: between the pohce and the protesters ’ " '

R

ik

=p0
X

A There was a mdespread protest agamst the actlvmes of the Spet:lal Antl—Robbery
Squad {SARS) and the pollce generally acrogs the state, majorly at Alausa Secretariat
—arid Lekki Toll Gate, whtch kicked off from the 8tH of October-to the 20th of October '
- .12020. The Alausa and; Lekki Toll-Gate - convergence ‘were:. generally peaceful and
.t orderly with' participants from across the state in attendance Due to the number of
'“‘---:partlapants the gathering caused a grldlock based on the adoptron of the Lekkl Toll
Gate as the eplcenter of the protest wU L me Lt e

"~ B.~The right to peaceful protest is the individual and/or collective exercise of. existing - —
+~and. universally reécognized -human rlghts including the rights to.freedom of - '
. expression, freedom of peaceful assembly and-of association, the right to take partin
the conduct of public affairs, the right to freedom of thought, conscienceland religion,
 the right to participation in cultural life, t_he rights to life, privacy, liberty. and security
of a person #nd the fight to non-discrimination. The rightto protest is also essential
to securing all human rights, including economic, social and cultural rights; Rights to -
protest is anchored in the human rights treaties signed and rétiﬁed by Nigeria.

ST
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C:International Human rights ‘law treaties sigried and ratified by Nigeria specifically
" International . Covenant on Civil and" Politic_ai Rights - (ICCPR) and the Nigerian
Constitution protect the rights of be'op!e to peaceful assembly, to freedom of
expression and to association, as well as to participate in the conduct of the public
affairs of their country. The relevant provisions can be found in Article18, 19 and 20

of Universal Declaration of Human Rights, Article 18, 19, 21, 22 and 25 of ICCPR and
Sections 38, 39 and 40 of the C'onstittljt‘ionl of Federal Republic of Nigeria, 1999 as

amended.

. . i -
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B. In trying to Justlfy the deployment of the Army, its pnncnpal witness before the Panel,

" Brigadier-General Taiwo stated that once a protest GGes past 2-3 days, it will be’

- hijacked by hoodlums. The Paief:fifids: that this proposition was. not substantiated.
The ErdSARS* protest ‘at Lekki Toll Gate in partlcular was peaceful and orderly and

' wasnot hijacked by hoodlurns

C. The Panel finds that the'mayhem'an'd- viclence recorded in other parts of Lagos State
did not happen at the Lekki Toll Gate, so there was no fieed for any apprehension on
the part of the govérnment or the security agencies to, seek to dispel that peaceful

.+ assembly, with. solchers bearmg lethal weapons.. The ‘Constitution- of the Federal .*
Republicof Nigeria, 1999 as’Amended, in sectioh 40 grants thé right of assembly and
+ . -association, freedom of movement in séction 41-and freedom of expresswn in section
N __-:{-39 ‘There was, thus no need for deployment of soldiers to. the Lekk| Toll Gate to
RS '-dlsperse peaceful protesters in ﬂagraht wolat|on of fhese: entrenched fundamental

) rlghts - lu SRR '*. Ty Lo ;\ vy TR ;Il':"".ﬁ"‘.“.'. -
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4. WAS THE -II\IIG-ER‘IAN ARMY INVITED ON THE 20™ OF OCTOBER, 20207

A THe Pa'lr‘ll finds that the meffectlveness of the Pollc:e cannot be 4 justll"lcatlon for the
o 'I|nwtatlon of the Army 16° Lagos state ‘and the deployment of the Army to the Lekki ' :
T8l Gate on October 20'J1 2020 for the followmg reasons amongst others . U

. J'

. ."a'

_- l _ The EndSARS protest at the Lekki Toll Gate was largely peaceful
organlzed and orderly, S

SRR P LTl

i .l\_.lo- single serious or threatening reports of ﬁghtlng, '7r0bb”e'ry,"attacks,
- bloodshed or violence-emanated from the Lekki Toll Gate before and

| on the day of the incident of 20% of October 2020;. :
Jdii. . The, Const|tutlon guarantees 1o, -every. citizen. the. rlght to. peaceful_

: protest Wl'nch attimés’ may Fésult in éivil d[sobedlence il

iv.  Given the number of _people gathered at the Lekl(l Toll Gate an ?
o -_._'_|nV|tat|on of the Army to Lagos State ‘and deployment of the Army to
‘?"_dtsperse such peaceful gatherlng should not be an optlon for a - {e

, government that had already opened up dlalogue w:th the protesters i

R e

B. The Panel flnds in the llght of ali the above that issue of whether or not the Army kept ‘
toany partlcular rules of engagement is immaterial since the invitation of the Army to ) EL :
Lagos state and the deployment of the Army ‘to Lekki Toll Gate in‘the first place was G
totally unwarranted. The An'ny should on no account be deployed agalnst unarmed
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protesters Accordtng to thelr testimony, there were no fatalltres occa31oned by their
shooting at the Lekki Toll Gate, and that only two persons fainted and were revived
and that at no time were live ammunitions fired into the crowd. To buttress their
testirﬁony, the Nigerian Army tendered in evidence the e'xpehded blank ammunition

- ~-they fired into the air. They maintained that blank ammun!tlons do not have the -
capacity to cause bodlly Jnjury, let alone cause fatallty

=

i Ll

B. The evidence of Brigadier General Taiwo.on what transpired on the 20th October

2020, when the Arrny were depleyed to the Lekki Toll Gate was hear sayleve"n as he

- made it clear he was not"on ground at the Lekki Toll Gate on the said day. His feilug‘e

to present the commandi_ﬁg officer Lt. Colonel Bello, who was on'ground and

Brigadier General Omata, who later joined him at the Lekki Toll Gate, is fatal to his
account of what actually happened on the night of the 20th October 2020.

1

C. Brigadier. General Taiwo admltted that the troops deployed were carrylng blanks and
.leeAmmumtlon o : S e o : .

D. A contrary testimony. by Wltnesses of the. ENDSARS protesters mdlcated that live
| bullets were fired by nger[an Army and the empty shell .casings of live bullets
allegedly recovered from the scene were tendered.in ewdence by the Witnesses of
the protesters. Also, empty shell casings of fired shots were recovered by members -
of the Panel during visit to locus in quo. Testimonies from Reddington hospital
confirmed that bullet injuries were treated at their facility. - -

" E. The video evidence of the LCC and those of Serah Ibrahim showed the soldiers were
~ shooting in'the air and at some. times. directly‘ at the pfoteéter’s Both account of the

Forensic Experts and the- Ba”IStIC expert suppor‘t the ewdence of Serah Ibrahim and .
other witnesses:. - e ' L

F. By virtue of the document tendered by The MD of Lekki Concession Company marked
LCC Exhibit A, there is. corroboratlon by LCC whlch was, on ground that the Nigeria,
Army shot at protesters and dlsrupted their activities on the 20", of October 2020
“The document titled “LCC CONDEMNS SHOOTING OF UNARMED PROTESTERS
AND. DISRUFTION OF THE PEACEFUL MARCH AT THE LEKKI TOLL PLAZA" was an
LCC PRESS RELEASE of 21# QCTOBER, 2020. The document which emanated from
L_CC,‘ the company that was in charge of Lekki Toll Gate and is a witness and party to
what happened at the LTG gave conclusive proof through its caption that the protest
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L.‘‘Also, the LagosState- Chief Pathologist, Prof John Oladapo-i@bia‘flfn‘vha":‘--in his .
testimony stated that ”deaths of three™cases: c4m&sab3D 4t the Lekki but their
identities of :the dead were. unknowri**He" was ‘specific in identifying where the’
,Gorpses A were saidrto ha‘ve been recovered, where they were said to, be- preserved

Y Y A kS {
- and when autopsues were conducted He further concluded that the cause of death .

‘. of ong of them was bleedlng due to a blunt force trauma. Though he did not

comment on the blunt force trauma of two of the three corpses he however afhrmed

- 31
o that the thlrd case was caused by gunshots mjunes specaflcally a nfle weapon J
, o : :

) Ty ""‘-«.':r:_,"'.r.- U Fhne Ll u* - ‘. F S EL N VI S O _'j..'_‘. e _.;__" ':_;.i; ":- . 1;
M. The ewdence of the pathologist Prof Obafunwa that only 3 of the bodiés that. they : ,;
= conducted post mortem examination ori were from Lekki and only one had Gunshot i

R sl

L lnjury and-th;s ‘was not debunked We deem rt credlble as the contrary was not

) presen_ted _j.”_efore the panel ' . Lo ll

* b

~ N. The testimony and feport of Professor John Obafunwa; a ‘Forensic F’atholog'ist of - anj
o Lagds State Unaversﬂfy Teaching Hospital;’ showed that three (3} corpses weére i
: "--'-“=dep05|ted at the'Mainland Hospital;Yaba Héspital- all fron the Lekki-Toll Gate and | l
 the autopsy conducted thereon revealed death from blegding causad’ by penetratmg ll
~objects or rifled weapon e L : e

0. Howe\rer ‘the Panei Fnds that the fact of lack of |dent|ty of some of the othen 96 *}
corpses onithe’ list: supphed by: Professor Obafunwa wou!d not obllterate the’ fact that - i

some of them could have come from the Lekki Toll Gate Incident of October 20,2020 o }H

. o that some: other unidentified corpses may have beéen rermoved by t their fanfilies or - l
the riiilitary, as claimed by the EnclSARS protesters far and beyond the lrst tefidered @;

t 'by Professor Obafunwa = i R TR D R l
P."_ The Panel allslolfl'ncls that most of the 96 corpses for wh|ch autopsles were conducted | a§
by Professor Obafunwa remain umdentlﬁed but they were labelled- w:th EndSARS 1
apparently lending credence to the case of the EndSARS protesters that the shootmgs l’

by security-age'ncies resulted in mass deaths within the State. 3‘{

, B I ‘fg

| Q. The ev:dence of Bngad:er General Talwo on the Rules of Engagement bemg the use l
o of m:nlmum force and use of lethal force only as a means of last resort, where other ?
means to control the situation has falled was not establlshed by any rota of evidénce l: .

to explaln or Justrfy the use of Live Ammunition at the Lekki Toll Gate agalnst peaceful l:{

protesters - o _ 4
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the community, they spoke to them and they left. That he was not armed but his men
were. He was not aware if anything happehed atihsiLekki Toll Gate till he saw it on
Social Media-the next day. That: fhesremained at his station from the 14* of October,
2020 and- even o the 20 of October 2020 and he recelved no report of any lnC|dent :

- at the Lekki Toll Gate. - : -

C. Several EndSARS protesters inc!bdfng Miss IS{erah_-.v-"Ibrahlim and Onilewo Legend
. testified of their direct one-on-one encounter with police officers at the Lekki Toll Gate

| between the night of the 20th of October 2020 and the mornmg houts of the 21 st of .
,October 2020. ' U : Sy b e C

D. ln Serah Ibrahlm s documentary vrdeo ev1dence (Exhlblt A Iabelled AHTJ2821 from-
about the 14" to the 38" Seconds) there is evidence that pollce ofﬁcers were at the
~ Toll Gate on the 20" to the 21% of October. It was also clear from the voices that the
officers were preventmg the: protesters who they ‘were in confrontatron wrth from

Weiq . . St A ST . et Vi .
R A T T P At A DY L PRI S 1 - !
4 i . . 5 ; i

' recordmg
E The premlum Tlmes lntemew presented m ExhletAtendered by Serah Ibrahlm under
'OOSA2155 showed persons who were mterwewed and gave cop:ous account that -
_the pohce shot in ubiquitous fashion at the Lekk| Toll Gate between the 20th and 271= -
Octobier, 2020. Those' mtemewed (Serah Ibrahrrn) also personally pomted out that _
the DPO of Maroko Divisional Pollce Station personally shotsomeone. = * - -}

F. Al the above clearly contradlcts the testtmony of both re|::r.=\,sentat|vesI of the Nrgerla-
~ Police Force. From the above the- Panel finds that the Police was at the Lekkl Toll gate
“on the 20“1 and 21 of October 2020 and that it is clear that the ngerlan Polrce were_
aware that gunshots were bemg ﬁred at the Toll Gate basecl upon the testlrnony of

| witnesses and ev:dence before the panel

e

9. DID THE POLICE SHOOT?

'A. Several EndSARSprotesters testified that the police shot at them (Perpetual
Kamlsyochukwu) ‘and brltalized them (Onilewo Legend) or threatened them (Serah
Ibrahim). In add:tlon Video cllps of eye witnesses stating that they saw police shoot:
dead people at or around the- Toll Gate was tendered. In Onilewo Legend's video -
evidence, his voice in the backgrotmd- clearly states, “police are shooting” and he _ -
n_-rayr die that night. In the investigative report by Premium Times earlier referenced,
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were for various beats As stated earlier the test|mony of CSP Raji Gamyu was that ' S
about 30 of his men were armed to protect the station:: ' |

A T A

H..When. compared agalnst the perlod rmmedrately precedlng the 20® of October, 2020
" the Panel finds that mere guns and more ammunitions were issued on the 20‘h and it
took a longer.period to retum these arms, Forié. g. on 5th October 2021 & at'total of
61 rifles were signed otit for the following beats: Bank, CD, Escort, Patrol, INEC, beat,*
church, Anti Robbery, under morning and night. ‘On the 6th of October 2020 a total
g of 62 Riftes were srgned out. on ‘gh o and 10%'of October 57 Rlﬂes werd srgned out
© .The average amount of rounds |ssued per tiffle was 15- 20 ‘On 14th of October a -
" total of 62 nﬂes ware s:gned ‘out fot the following baat: Lekki 1 (S/N '2) €04, PD,
Secunty Guard Escort SG Patrol Anfi Robbery (S/N No 18), Speual Duty Judge,
Rifle issued under SXN 48 was not returned till 26th October Oba's palace, OPS |
.. patrol; On 15“‘ October 2020 k- 9“’ and 10th 48 rlﬂes a total of 53 rrﬂes were s:gned '
.out for the followmg beats Oba, Access Oko Awo Banks Patrol (S/N % 12 ‘l? 19,
.,.24 "33, 35 Antl Robberyt No 13) PD Secunty Guard Church OPS(26) Specral
Dutles, 5G, AR. On 16"’ October a, total of 50. Riffles were, 5|gned out the beats
*included for Patrol ,vehrcle Patrol -special dut|es SPD, Access. .

TR R T

L. UnlJl:e other days W|th average rounds of: 15 to, 20 on the, 20th of October 2020 alot
- of oﬁ' cers collected 30 to. 40 rounds W|th some collectrng as much 60 rounds { S/N 60_
. Ugochukwu F‘olycarp) ldeh Donatus 54(AR) Veh|cle Patrol (S/N 25) 30 rounds Ops

- 2 (5/N 55) 30 rounds The statlon guards were SIN. 69 65, Evening. Duty S/N5to _ T
é..Of the' guns collected.an the 20" of October only about 23 were returned by the
next day, 21st as was usual with most days Most were retumed on 22nd and some as

" late-as 23rd, 25th and 28* of Oct_ober -

J. The panel fmds that an analy5|s of the arm issuance in the perlod prior to 20th of
" October 2020 and up until 21% October 2020 shows that contrary to the evidence of
the’ [5F‘O of Maroko Pollce ofF cers ‘were' belng deployed outside their stat|ons in .

' ”par'trcular Maroko Pohce Statlon A keen example of th|s is that on 19th’ S/N 52 ASP. '
;"Ayodele Olabode slgned out a nﬂe for Lekk: Patrol W|th several rounds ) - '

B LA
"J

K. The register also shows that there were arms and ammunition issued in respect of
vehlcle patrol whlch is contrary to the evrdence of DPO Maroko F'ollce Station and
would support the ewdence of protesters such as Miss. Serah Ibrahlm who testrfred
that she saw the Police vehlcle _' ' '
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incident of 20th October 2020, because there was no basis for such investigation and
-+ no complaints were lodged with the Nigerian Polic_e;.;Eorcezby.;:(ri’ctims or families of
© victims. This amounts to-a dereliction: of duity.: - :

s G 21 e e :'.-.' s o T

i, T..‘{" ]s‘[:‘:‘ o 1 -.' ey

19, WHET_I:IER THERE WAS A 'MAQéACRE AT THE_LEKKI TOLL GATE ON

OCTOBEB _29_““ ZQZO

A The atrocious maih'\ing and killing of unanhed "'hrelples'sfand Lnr"é'sisﬁ‘ﬁg'ﬁratéstérs
while sitting on. the floor and waving their N:gerian flags, whlle singing the Natlonal
Anthem can be. equated toa massacre in, context RIS R R

Fa EVREGT L it £ e

7 massacre pas bee deﬁned athe killing of multrple md;vrduals whrch is
consrdered to be morally unacceptable espec:ally when perpetrated by polrtrcal
= actors agamst defenseless victims, ‘—er(rpedra LR Dy

B The Panel conslrdered whether what took place at the Lekk

. .ofkilling 3 number of usually helpless or unresisting hyman beings under circumstances

ey, e

T g e R Tl L B Yeb e gt e ot g R A IS PR S

C: Against the above ‘contextual’ definitions, the, Panel considered the following evidence

"';1 s The EndSARS protesters at- the Lekkr Toll Gate were” defenseless rnembers of the

e

ek populace, yauth'ahd yohng adults

2. Both the Lagos State Govemment and mdeed the Federal Government
were well aware of their status, ObJECtIVBS and the nature of thEII"
--protest PR ' '

3. - .Theq presence of protesters at the Lekki Toll Gate did not. threaten the

- térritorial: integrity of Nigeria and could not be- considered as'a cuwl
|nsurrectlon to warrant the intervention of the N|gerlan Army;

4. Some top officials of the Lagos State Govemment met with the youths at
- the Lekki Toll Gate around 12-1pm of October 20, 2020, seeking

selected representatwes to discuss an urgent matter with them with a

view to persuading them to leave the Lekki Toll Gate;
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_ ,II___Gate on. the 20th
October 2020 was a MASSACRE Accordmg 10+ the Ieamed authors of Merrlam-
Webster Online:Dictionary, one of the meanings of MASSACRE is ‘the act or instance .
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11, ltwas alleged and corroborated that soldlers plcked bullet shells on the
LR -=n|ght of October 20 and: pollcemen ’fellov\red Up in the mormng of
October 21to prck bullet»_sheil EA T P
. R TRYY. ﬂ{.\kg Sy " : ot Lo .
| 12 : Several umdentlﬂed bodies were removed by securrty agencies and
. LASEHMU {Lagos State Environmental Health Monitoring Unlt) and
R '-deposrted at various hospltal mortuanes in Lagos State. :

‘.l.l-'--n- '

130 Three (3) trucks wuth brushes underneath were brought to the Lekki Toll
©v or Géte'in' the morning of October 214 October 2020 to ‘clean up the
~ scene of bloodstalns and other evudence Sretel o

14. .There was abundant evidence before the Panel that_the Lagos State’
Waste Management Authonty (LAWMA) |ndrcated inH TWltter handlé®
T thatit had effectlvely cleaned up the Lek,kl To[l Gate scene lmmedlately '
after the lncrdent of October 20 2020 TR I s

15, The demal of ambu!ances by the soldlers whlch could have assusted in

e the'p prornpt and gffective tréatmerit, ofin ured protesters::was cruel and

2 s 4 tinhiiman-and it contrlbuted |mmensely t6 the large;numberof deaths

| ‘and casualties oh the’ pait of the protesters, espetially those from the
“Lekki Toll Gate -

ot trogy ".’t_‘.__ ? S A AT

. 16.-.;;The Panel t" nds the cases of death orin Jured protesters as cred:ble and
o uncontroverted . , ,

..."“ P
AL

- 2 - e e | . - _ 7 - . R Lo o
P Y e : . 7 == ot 2T ST .
b "".iﬁ_’_ﬁ o I A M T SIS e 1 I e A R iy R it e AT Ml T TR T T Tt T T T Ty —"
R }gﬂ Ee T T e i e A MR DT e e T R R e EE A T G e R R T AP DM R,

17. -The Panel finds that most EndSARS protesters and victims of the Lekki

S Toll Gatd ihéident of October 20,°2020" weré Yargaly unwilling to be
identified in public for-féar of persecution ot harassment by the security.
agencies. and the government generally. Immedrately after the protest,-

there was palpable fear that the Army. and. Police were visiting hosprtals
to ‘finish up’ the protesters to the extent that soré’sf them cou]d hot

Tretum home immediately. Some of the protesters. recelved threats and

:' some were berng tralled by unknown persons _ '

“»
T

"

LIST OF SOME CASUALTIES OF I.EKI(I TOLL GATE INCIDENT OF 20™
OCTOBER, 2020

¥ -
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KOLADESALAMI o _ DECEASED | | WALE |  LEKKITOLLGATE
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- ‘MISSING P“ﬁesumen DEAD

% _A :;,m "o g
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MISSING ﬁnssuméo DEAD
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P45 257 doulot whatsosvér th at these Taf ras’wotﬂcl provade real ti Fn‘e'levude éds'to wh at |
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@ | bappened if p‘rowded and if they remameg untouched
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POLA A, e R v T AR T -- . .
e B -From the totahty of e\ndence before it; The panel finds that somesets:of carneras
s stdtioned at thé Lekki Toll GHtE wete'teiioved by members 6t Staff of LCC on
1 O ober 20207 4hd- they were*no’t tebdered before: the* 'pa'nel *

\'?v\ Sild have. asélsted the" paneT m* Jts mv stlgatlon ints the ingide

m %ﬁe nlght“Bf the 2ot -_O,&_:t_”b ‘. e LA

i

C There is-no doubt that thls plcture fwould have been clearer and'the panel and
| forensu: experts “would- have been”ﬁs's;sted in their. fact’ ﬁndmg mlssron and
‘analysis if thesa Vital pleces oT EVideRdE REd been tendered.’

T I AR AL AR ‘C, Fa, , S LN

. ,\u-?

A éamerel followmg a pre-set format’ rnos% of the time and swutchmg from thlS mode .

""" at other times, strongly suggests that it was operated on both automated and

"~ ‘manual modes durlng the time drider review contrary to the evidends of the MD
of the LCC that his men were not on ground.

mgmrmmmm&nmmmmmanwocﬁ;mm‘ G, ' . oe 208
Y : e LT ) ’ '

Th'ese cameras _

‘.ﬁh”ﬂ‘ g . ~,\ -- .,-.' 2 e

ol
e it

R L

e
YA o e

T iy

ErE s P







(iii). Bngadler-General Francis Omata, to whom the, Panel issued Summons

" on December 15, 2020 but he failedito appear "He also joined General

_ Lt. Col $.0. Bello.at the, Lekkl Toll Gate on October 20, 2020. General
.;Omatarin particular. featured promlnently in all the test|mon|es of the .

EndSARS protesters
13. AFTERMATH OF THE LEKKI TQLL Q-A[E INQIDENT

A. Apart from the isolated mc:dent of violence in some parts of Lagos State prlor to
' October 20, 2020 the Panel finds that the massive Iootlngs arson, desthctlon and -
mayhem ‘that occurred were the . résult of the 1nc1dent of October 20, 2020
| prec:pltated by soldiers from the 65 Battallon ' ; R

B. These wanton destructlons from the testlmony of General Taiwo, were perpetrated _
by hoodlums, outside the Lekkl Tolt. Gate area ‘and thus outsrde the Terms of
Reference of the Panel '

C. General Talwo stated that it was. after the soldrers had Ieft havmg forcefully dlspersed
the peacefu! EndSARS protesters, that hoodlums returned to burn the Lekkl Toll Gate
on the night of October 20, 2020. ' '

T 'x pl

14. SHOOTINGS AT LEK.KI TOLL OATE ON OCTOBER 20: 2020
A. Fromthe evidence of General Taiwo on pages 6, 7, 21, 22, the Panel finds that both "

~ blank and live bullets: were fired: by the Nigerian’ Arrny at the Lekki Toll Gate on
October 20, 2020, for. the fo[lowmg reasons ' AR

I Apart from the mi‘!it'ary- mén in uniform, the Army left its base with vehicles, riﬂes and
guns, which contained both live and blank bullets. General Taiwo admitted at page
22 that the Army went to the Lekki Toll Gate wuth live ammunltlon

.  Asof October 30, 2020, when the Pane! visited the Lekki Tol Gat_e for its on the spot
assessment, it was still able to recover two bUl[ets shells which were duly analyzed by
~ the forensic expert hired by the Panel, Sentinel, who is very familiar with weapons
used by the Nigerian Army. These bullet shells were said to be the same as or similar
to the ones normally used by the Nigerian Army and they were expended shells,

_ meaning they were fired live at the Lekki Toll Gate. ‘
l.  Petitioners and witnesses appeared before the Panel to give vivid accounts of _
' shootings by the Army into the crowd of protesters. The Panel finds their testimonies Oy
credible being eye witness accounts and would ascribe probative value to their
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General Taiwo was shown video clip 20201 0; wa031 3-of Hq81 D f[le where protesters

were shouting that the army had: shot and killed. He admitted seeing someone lying -
“on groundrwrth what looked like, blood but stated that the video was-fake.when he

did not produce his own orlglna] video on behalf of the Army

The testlmony and report of Professor John Obafunwa, a Forensic Pathologtst of

Lagos State Wniversity Teaching . Hospltal showed that. three (3)- corpses were

_ deposned at the Mainfand Hospital, Yaba Hospital, all from the Lekki Toll Gate and . -
the autopsy conducted thereon revealed death from b!eedlng caused by penetratlng o
' _'_objects or riﬂed weapon ‘ g

The Panel f' nds that the fact of Iack of ldentlty of some of the other’ 96 corpses onthe
list supplled by Professor Obafunwa would not obliterate the fact that some of them

could have come from the Lekki To[l Gate Incident of October 20, 2020 or that some

. . other.unidentified corpses may have been removed by their families or the military,

" as clalmed by the EndSARS protesters, far and beyond the list tendered by Professor

Obafunwa " I e B ’“‘_r;..‘" '::;""'-.,}‘.",' N o

vil.

vill

IX.

The Pénal fmds that most of the 96 corpses for whlch autop5|es were conducted by

‘_J'Professor Obafunwa remam unldentlf'ed but. they were Iabelled w1th EndSARS,
' apparent]y Iendlng credence tothe case of the EndSARS protesters that the shootlngs '

by securlty agencies resulted in mass deaths

T S ST
v -

The: Panel finds that the manner of the occurrence of the inc:dences at the Lekki Toll

Gate did not present proper procedure of cordoning off the. scene, inviting. foren5|c :
: experts and pathologrsts crime experts and others Jnvolved in such satuatrons '

1'.:|':,"' '.|.|.- s

| The Panel f nds that drfF culty in ldentlfylng the « corpses could have been avmded had

Lagos State Government provided tlmely and adequate funding to conduct DNA

 tests as was done in the cases of DANA Air crash and Synagogue Church bmldmg
-collapse e S

~ The Panel is reiuctant 1o accept the view that a Iarge number of the corpses tagged

unknown weré from the riot in lkoyi Correctional Céntre, being an institution with

" proper records to identify such corpses and that these may be part of the Lekki Toll

Gate casualt:es
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7. Panel commends 'Reddin'gton'l'-lospital Vedic - Life . Healkth;;:&are_Grandvzlle
" Trauma Centre, Victoria lsland Consultancy, Géneral Hospital Marina, and

medical ServicesiHospitals; LASUTH Doreen Hospital; Saint. Nlcholas Hospital
'--_:Lagos Asland; Avon-Medical Pract[ce Clinic, Britannia Hosp:tal Lekki, First City
blagnoms Limited,  Lekki, Budo Spec1a||st Hosprta[ Lekki;, Saint Edward
Speaahst Hospital. and Cardlac Centre Lekki;: Lagos Executlve Cardlovascular
*Clinic Lekki;” Olive Multi-Speczallst Hospital Lekki, Preston Hospital - Lekk:, ' o
Lagoon Hosprtal lkoyi and all the medical doctors and personnel thatattended - '
to the victims of gunshot woundsfrom'the Lekki Toll Gate and treated all of

them free of charge: Panel recommends them for spec:al awards by the Lagos

"State and Federai Govemments I LS TNPRE L b

Health for the payment of the hospltal b||ls of the EndSARS protesters should J
; at H suy” ‘ J'? IRl P S L {: SRS TR T 3 TEM A
: be fulfllled & I SR Sl T
et Bt _ ety
. The DPO of Maroko Pohce Statron a!ong W|th pollcemen'deployed from
‘. Maroko Pollce Statjon on the 20th and 21*“t of -October 2020 shoqu be :
upon t'd dhge’"l’{der spee Iy ttentlo :
: 3 ]
nsresEonslve when tense srtuatlons arlse o :
3 i {:Pane] Tecom -""ends that C!.:Jrfew reguiatlons should Ibe W]dely pubhdzed ‘
or; handhng of cnme scenes . XA
4. ‘Papel’ recommends that Coroner mquests and’ autopsles should be done in .
cases of suspicious death W|th|n a maximum of one month of occurrence of il
the) ncidente. -k e ST .
T RO TN TR bEH FENCFY it . é‘k(_

15, Panel recommends that there should be gu:delines & standard procedures for ] ;
mortuarles on information to be requested and documentatlon done in cases '
of bodies brought to them
16 Panel recommends Trammg of health off c:als partlcular!y LASEH MU

.
. N .
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